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Povečajmo obseg proizvodnje!
Rekonstrukcija obrata tiskarne je v 

glavnem končana. Investicijski plani bodo 
odslej vsebovali obnavljanje iztrošenih 
proizvodnih sredstev in sredstva za uvaja
nje sodobnih tehničnih postopkov.

Ob tej ugotovitvi si je treba zastaviti 
takoj vprašanje: Kaj smo z rekonstrukcijo 
in novogradnjo pridobili? Odgovor je kaj 
ugoden: Vsi proizvodni oddelki so glede 
tehnološkega postopka in prostorov tako 
adaptirani, da je v njih mogoče proizvod
njo zvečati za precej nad 100 odstotkov.

Ker je zvečanje obsega proizvodnje 
predvsem odvisno od razpoložljivega stroj
nega parka vseh treh tiskovnih tehnik, si 
oglejmo današnjo situacijo v naših tiskar
skih strojnicah.

Desetmesečni statistični podatki 1. 1961 
kažejo:

1. da smo celotni strojni park v primer
javi z normativom obratovanja v 16 urah 
na dan izkoriščali samo 62,6 % ali eno in 
četrt izmene (v povprečju);

2. da je bilo produktivnih ur v oprav
ljenem času 77,5 %;

3. da je bilo režijskega dela 22,5 %;
4. da je bilo od produktivnih ur, ki smo 

jih dosegli v opravljenem času
a) ur prirejanja in izravnavanja tiskov

nih sestavkov v povprečju 41,2 %,
b) ur tiskanja pa 58,8 %;
5. da je znašalo povprečno število odti

sov v urah tiskanja (brez časopisne rota
cije) 1452.

V težnji za zvečanim obsegom proizvod
nje se je treba glede na gornje rezultate 
takoj vprašati:

• ali so ti rezultati tehnično zadovo
ljivi in

• če niso, kaj je treba takoj ali v bliž
nji prihodnosti ukreniti, da bodo rezultati 
kar je največ mogoče dobri.

Vsekakor je treba takoj navesti staro 
pravilo, da organizacija dela ni nikdar 
tako dobra, da ne bi mogla biti še boljša.

Če upoštevamo to staro pravilo, lahko 
takoj ugotovimo, da bi bili vsi rezultati 
lahko še boljši.

Odločilen vpliv na stopnjo izboljšanja 
imajo seveda člani kolektivov tiskarskih 
oddelkov in upravna tehnična operativa. 
Zato bi k temu navedel samo nekaj svojih 
misli:

Stremeti moramo, da naš strojni park 
izkoriščamo v dveh izmenah, torej 16 ur 
na dan. (O tem še posebej.)

Produktivnost ali zmogljivost strojev 
zvečamo s tem, da zmanjšamo režijske ure. 
Pomislimo samo, kaj vse vpliva na slabšo 
produktivnost strojev. Navedimo samo ne
kaj vzrokov, ki jih lahko precej prepreči 
dobra organizacija, in sicer: za stroj nima
mo dela, stroj čaka na sestavek, ploščo ali 
valj, čaka zaradi naročnika, revizije ali 
mutacije, za stroj ni strojnika ali vlagalke, 
med tiskom nastajajo motnje zaradi slabo 
urejenega stroja, zaradi papirja in barve, 
zaradi slabo prirejenega sestavka ali slabo

izdelane izravnave. Nastajajo pa še razni 
drugi vzroki. Glede vsega tega moramo 
imeti vselej mirno zavest, da smo svojo 
dolžnost stoodstotno opravili. Ko bomo do
segli to, bo produktivnost strojev prav go
tovo še boljša ko doslej.

Produktivni sta pri nas dve tehnični 
operaciji: prirejanje ter izravnavanje se
stavkov in tiskanje. Obseg proizvodnje (pa 
tudi finančni uspeh) je predvsem odvisen 
od ur tiskanja. Zato se moramo nenehno 
boriti, da skrajšamo čas prirejanja in iz
ravnavanja sestavkov. To bomo dosegli s 
lem, če bomo kolikor le mogoče prirejeval- 
nih in izravnalnih del opravili izven tiskal
nega stroja. Sklep o vzpostavitvi posebnega 
oddelka za taka opravila je zato treba čim- 
prej realizirati. Tiskarski stroji so namreč 
za to, da tiskajo, ne pa da morda v njih 
opravljamo avtorsko ali celo domačo ko
rekturo.

Za večji obseg proizvodnje pa je razen 
več ur tiskanja končno tudi važno, koliko 
odtisov napravijo naši stroji na uro tiska
nja. Tu pa velja pravilo, da smemo tiskati 
le strokovno neoporečno pripravljen sesta
vek, valj ali ploščo in da mora biti takemu 
tiskovnemu sestavku primerno urejen stroj 
ter izbrana papir in barva.

Če je le ena izmed teh štirih stvari ne
pravilna ali neprimerno izbrana, so motnje 
med tiskom neizbežne. Dovolil bi si tudi 
vprašanje: Ali ne bi mogli vsaj naših naj- 

(Nadaljevanje na 3. strani)

Uspešno novo leto 1962 želijo vsem članom kolektiva organi delavskega samoupravljanja, družbenih 
in političnih organizacij, uprava podjetja in uredniški odbor



^predlogi, mnenja:

NA TO SO PA POZABILI
_/iied dvema številkama...

»Dobro blago se samo hvali«, pravi pre
govor. Recimo, da to velja tudi za liste, ki 
jih izdajamo pri nas. Vendar pa bi prav 
s tem v zvezi nekaj pripomnil. Vsi listi 
imajo oglasne oddelke in sploh morajo 
imeti vsakodnevne stike s strankami. In 
kaj se dogaja? Stranke nenehno iščejo 
»Ljubljanski dnevnik« ali »Delavsko enot
nost«; še posebej prvi list, ko prinašajo 
rešitve raznih ugank, pisma itd. Toda — 
nikjer na naši stavbi ne piše, da so tu 
uredništva in uprave, če pa že pridejo v 
preddverje in tavajo sem ter tja, odigrava
jo vratarji vlogo prometnika in jim kažejo 
pot. Zato predlagam, da vsaj v izložbi pri 
vhodnih vratih uprava »Dnevnika« na
mesti oglasno desko oziroma obvestilo, na 
katerem bi pisalo, da je tu uredništvo in 
uprava in kdaj so uradne ure. Prav tako 
bi lahko pri vratarjevem okencu namestili 
nabiralnik za pisma oziroma rešitve raznih 
ugank in podobno (kot ima na primer
*Delo<<)- Rihard Gogala

ALI JE MOČ SPREMENITI URNIK 
NAŠEGA KOPALIŠČA

Mnogi izmed nas se poslužujemo kopal
nice v našem podjetju. Kopalnica je odprta 
v poletnem in zimskem času od 13. do 
16. ure. Kljub precejšnjemu številu prh pa 
v zimskem času kopalnica ne zmore v 
kratkem času, kolikor je pač odprta, zado
voljiti vseh kopalcev. S tem, da je odprta 
vse dni v tednu, se sicer razbremeni, toda 
v drugi polovici tedna je kopalcev več. 
Posebno v petek in soboto. Zato bi bilo 
prav, če bi čas kopanja malo podaljšali v 
teh dveh dnevih, in sicer od 13. do 18. ure 
zvečer. Mnogi kopalci ne pridejo na vrsto 
in v takem primeru bi lahko šli po delu 
domov na kosilo in se potem vrnili. Mi
slim, da je ta predlog lahko uresničljiv, s 
tem bi ustregli in zadovoljili veliko števi
lo članov našega kolektiva.

Razen tega pa se včasih zgodi, da že ob 
15. uri zmanjka tople vode. In hočeš, no
češ se moraš kar sprijazniti z mlačno 
vodo.

Prav bi bilo, če bi to nevšečnost odpra
vili in v povezavi z mehanično delavnico 
zagotovili toplo vodo za ves čas kopanja.

Bruno Feher

NE POZABITE!

Najbrž ste že opazili, da smo pri 
vratarju tiskarne pritrdili pisemski 
nabiralnik. Namenjen je vašim do
pisom. Vanj oddajte vse dopise za 
»Črno na belem«.

Torej, ne pozabite! Če želite kaj 
predlagati, povedati o čemer koli 
svoje mnenje, napišite pismo ured
ništvu »Črnega na belem« in ga od
dajte v nabiralnik. Dopise lahko od
date tudi v sobi štev. 68, IV. nad
stropje upravne stavbe.

CRNCM3ELEM
Izdaja delavski svet. — Tisk in klišeji ti
skarne ČZP »Ljudska pravica«. — Urejuje 
uredniški odbor. — Odgovorni urednik 

Danilo Domajnko

Dne 19. oktobra sta obiskala naše podjetje predsednica in podpredsednik Glavnega 
odbora SZDL Slovenije Vida Tomšič in Franc Kimovec-Žiga. Oba predstavnika 
SZDL — ustanoviteljice našega podjetja — sta se v daljšem razgovoru s predstavniki 
samoupravnih organov, upravnega vodstva in političnih organizacij v podjetju se
znanila z nekaterimi najvažnejšimi problemi v našem podjetju. Največ je bilo 
govora o razmerah v založništvu, zlasti o možnosti za hitrejše izdajanje aktualne 

politične literature in za boljše razširjanje te literature ter tiska sploh

V preteklem mesecu se je sestal izdajateljski svet »Delavske enotnosti«, ki je obrav
naval probleme te naše ekonomske enote
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Nekateri člani našega ko
lektiva bodo letos silvestrovali 
v našem počitniškem domu v 
Izoli. Morda nam bo kdo opi
sal to silvestrovanje. — v na
slednji številki bomo poročali 
o izidu referenduma, ki ga je 
priredil upravni odbor podjet
ja, in sicer, da bi kolektiv od
ločil, ali naj prodamo počitni
ški dom v Izoli, da bi izkupi
ček (ca. 60 milijonov dinar
jev) investirali v stanovanjsko 
gradnjo, člani kolektiva pa bi 
odslej prejemali po 400 din za 
vsak dan rednega letnega do
pusta.
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Povečajmo obseg proizvodnje!
(Nadaljevanje s 1. strani) 
zmogljivejših strojev nekoliko hitreje »po
gnati«, vsaj za nekaj odstotkov, in sicer le 
v primerih, kjer gre. Predvsem pa seveda: 
vse po pameti. Vem že vnaprej za odgovor. 
Nekako takle bo: Če hočete, da stroje uni
čimo, izvolite! Na to odgovarjam: Dejal 
sem že: Vse po pameti. Dodal pa bi še: 
Kolikor je to »čuvanje« stroja tehnično ne
potrebno, za toliko zavirate zvečanje ob
sega proizvodnje ter poslovnega uspeha in 
akumuliranje sredstev za nabavo novega in 
sodobno konstruiranega stroja.

/Aktualno

Če se sedaj zamislimo, ali smo v vseh 
teh štirih točkah do skrajnosti opravili 
svojo dolžnost, bomo najbrž ugotovili, da je 
le kje še kaka »rezerva« (da se sodobno iz
razim). Naša naloga pa je zato, da sleherno 
tako »rezervo« skušamo najti in odpraviti. 
To nam narekuje možnost zvečanja obsega 
proizvodnje po končani rekonstrukciji in 
ne nazadnje: želja po večjem poslovnem 
uspehu in želja po večjem osebnem do
hodku.

Končno še nekaj glede želje po dveh iz
menah pri strojnem parku. Pravzaprav 
nam to ne sme biti neka daljna želja, 
marveč cilj, ki ga moramo čimprej doseči. 
V ta namen pa je potrebno:

Naj navedem še, da se mi zdi nemogoče, 
da bi ves potrebni kader za nakazano zve
čanje proizvodnje dobili iz ljubljanske 
grafične industrijske šole, marveč da si ga 
bomo morali precej privzgojiti sami na po
trebnih delovnih mestih. Tu pa nas čaka 
nova in velika naloga. Predvsem si seveda 
moramo biti na jasnem, da dosedanji na
čin izučevanja ne more več ustrezati zahte
vam današnjega razvoja industrije nasploh, 
pa tudi grafične. Ko si bodo vsi, ki odlo
čajo o tem, soglasni, bo kaj kmalu mogoče 
sestaviti in uvesti vse potrebno. Tega sicer 
ni malo. Ugotoviti bo treba najprej potreb
na delovna mesta, ki jih ne bomo mogli 
zasesti z absolventi industrijske šole, za ta 
mesta napraviti potrebno nomenklaturo in 
določiti, kaj mora kandidat tehnično in 
teoretično obvladati, koliko naj traja doba 
izobraževanja za to ali ono delovno mesto, 
kdo bo kandidate izobraževal, koliko bo 
honorirano posamezno tako delovno mesto 
in koliko inštruktorji, ne nazadnje pa: 
treba bo izločiti iz čistega dohodka nekaj 
dodatnih sredstev za izobraževanje teh 
kadrov, saj se bodo ta sredstva obrestovala 
z večjim doseženim čistim dohodkom ob 
tako zvečanem celotnem dohodku.

Skratka: Treba bo napraviti popoln na
črt, ki bo vsestransko ustrezal in ga pričeti 
čimprej uresničevati. m. Blejec

Kar je res, je res: rekonstrukcija je pri
nesla številne prednosti. Tudi od zunaj je 

to moč videti

Kaj pa naše ekonomske enote?
1. dobiti primerno število naročil in
2. vzgojiti primerne kadre.
K prvemu bi omenil tole: Zvečanje iz

koriščanja naših strojev od dosedanjih
62,6 % na 100 %, pomeni zvečanje finanč
nega obsega proizvodnje od sedanjega za 
skoraj 700 milijonov, če le nekoliko upo-

V oddelku knjigotiska: tovarišica Julija 
Novak pri delu

števamo še odpravo določenih rezerv, to je 
pomanjkljivosti v organizaciji dela. Seveda 
morajo biti pri tem iztrošeni stroji zame
njani, drugi pa najmanj v takem stanju, 
če ne v boljšem, kakor so danes. Druga 
stvar pa je v tem, da bo, če hočemo željo 
po dveh izmenah uresničiti čimprej, nujno 
treba primerno okrepiti tako komercialno 
kot tehnično službo obrata. Primeren kon
cept te organizacije je treba napraviti čim
prej.

K drugi točki pa bi poudaril, da za ta 
cilj ne primanjkuje samo kadra za vse tri 
tiskovne tehnike, marveč bo treba ustrezno 
okrepiti tudi kader v vseh pripravljalnih 
oddelkih. Koliko in kakšne kadre bomo za 
to potrebovali, je seveda precej odvisno od 
strukture proizvodnje, za katero se bomo 
seveda morali tudi (vsaj načeloma) načrtno 
odločiti. Ta »dodatek« proizvodnje bo 
moral seveda bolj kot kdaj koli obsegati 
tiste skupine proizvodov, ki so našim stroj
nim in kadrovskim zmogljivostim najpri
mernejše.

Precej časa je že minilo, odkar je bil 
obrat tiskarna organizacijsko in obračunsko 
razdeljen na ekonomske enote. Pričakovati 
bi bilo zato, da so te ekonomske enote po
stale že čvrste, dobro organizirane enote, 
ki lahko s svojimi sveti in zbori eko
nomskih enot krepko posegajo v gospodar
jenje obrata tiskarne. Tako bi bilo priča
kovati, toda v resnici ni tako.

Medtem ko je bilo po upravni liniji 
delo v zvezi z ekonomskimi enotami oprav
ljeno dokaj popolno, razen morda režijske 
enote, ki je preobširna in bi jo bilo treba 
reorganizirati, ni bilo s politične strani za 
te ekonomske enote storjeno skoraj niče
sar. Naše ekonomske enote so s svojimi sve
ti, kjer so jih že izvolili, pravi nebogljenč
ki, ki ne vedo, ne kaj so njihove pravice in 
kaj njihove dolžnosti. Upravni odbor sin
dikalne podružnice, ki bi moral imeti prav 
tu najhvaležnejše polje za svoje ideološko 
vzgojno delo, spi nevzdramno spanje in je 
omejil svoje delo le na stanovanja, počit
niški dom in podpore. Videti je, da ga or
ganizacija ekonomskih enot sploh ne zani
ma. Če je to pravilno ali ne, naj presodi 
vsak sam, posebno še tisti, ki poznajo sta
nje v ekonomskih enotah.

Ekonomska enota praktično zaživi okoli 
15. v mesecu, ko so sporočeni rezultati, iz
raženi v vrednosti točk za pretekli mesec. 
To življenje pa se ne pokaže v analiziranju 
uspehov ali neuspehov v preteklem mese
cu, marveč v »prvi fazi« samo v ugotovitvi, 
koliko je pretekli mesec vredna točka. Če 
je ta visoka, nad povprečjem, je zadeva 
nekako v redu do prihodnjega 15., če pa je 
vrednost točke nizka, takrat pa ekonomska 
enota zaživi drugače. Toda to življenje ni 
v analiziranju rezultatov in delu pretekle
ga meseca, temveč se omeji na osebne iz
raze nezadovoljstva in kritiziranja. Nehote 
se moramo vprašati, kje so za vse to vzro
ki? Ali je res kriva premajhna preciznost 
v zajemanju stroškov, v izračunu ali celo 
nepravilnost samega sistema delitve oseb
nega dohodka? Ne, tu ni krivde. Krivda je 
drugje. Ne bom sicer trdil, da je sistem 
delitve osebnega dohodka najboljši in da 
se ne da še izpopolniti. Ne, da se še. Ven
dar kot sem že rekel: krivda ni v sistemu! 
Krivda, in sicer glavna je v tem, da se

člani ekonomskih enot in njih svetov pre
malo zanimajo za sistem in način obraču
na in da se premalo zavedajo (hote ali ne
hote), kaj in kako vplivajo posamezni mo
menti na vrednost točke in kaj je treba 
storiti, da bo uspeh boljši. Glavna krivda 
je v neinformiranosti, v nevednosti članov 
kolektiva, za to pa so krivi tako sami člani 
ekonomske enote in kolektiva sploh, vse 
organizacije pa tudi vodstvo obrata. Šele 
ko bo vsak posamezni član kolektiva do 
zadnjih podrobnosti poznal, kako vpliva 
njegovo delo na obračun, bo avtomatično 
odpadlo seganje po represalijah proti sa
memu sebi, uspehi pa bodo boljši in zado
voljstvo večje. Konec leta smo. Pred nami 
so velike naloge. Sprejetje plana in skrb 
za njegovo realizacijo, sprejem predračuna 
poslovnih stroškov stroškovnih mest za ta 
plan, razprava o porabi ustvarjene amorti
zacije v skladu z investicijskim progra
mom, postavitev meril za razdelitev sred
stev za osebne dohodke med člane ekonom
ske enote ter še številne druge, ki spadajo 
v pristojnost ekonomskih enot. Skrajni čas 
je, da bodo ekonomske enote in njih sveti 
poučeni o svojih pravicah in dolžnostih in 
da začno živeti drugačno, to je konstruk
tivno življenje. Božo Sintič

V naši meternici je precej živahno, ali ne?
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Ob zaključku tričetrtletja
Če na kratko pregledamo rezultate na

šega podjetja ob periodičnem obračunu za 
tretje četrtletje, ugotovimo, da smo tudi 
to obdobje uspešno zaključili.

V prvih devetih mesecih smo ustvarili 
2146 milijonov celotnega dohodka in s tem 
realizirali 74,8 °lo letnega plana. Lanski re
zultat za isto obdobje smo izboljšali za 581 
milijonov ali za 37 '°/o. Dinamični plan pod
jetja je bil konec septembra dosežen 
s 109 V o.

Čisti dohodek, ki je ostal po kritju'po
slovnih stroškov, prispevka od dohodka in 
prispevka na izredni dohodek, je znašal 
422 milijonov, to je 86,7 °/o letnega plana, 
kar pomeni, da je rezultat nekoliko boljši, 
kot smo predvidevali ob sestavljanju druž
benega plana. Lanski čisti dohodek smo po
večali za 42 °!o.

Za osebne dohodke smo v tem času po
rabili 375 milijonov, t. j. 88,7 "/d čistega do
hodka; ostanek bo konec leta razporejen

Na 15. zasedanju je delavski svet tiskar
ne razpravljal predvsem o poslovnem uspe
hu ob periodičnem obračunu za tretje če
trtletje 1961.

Čeprav so vsi člani delavskega sveta 
dobili celotno poročilo, bi kljub temu, da 
bi seznanil vse člane kolektiva, navedel 
nekatere najvažnejše podatke, vsaj v in
deksnih razmerjih v primerjavi z istim ob
dobjem lanskega leta.

Plan proizvodnje je bil presežen koli
činsko za 3 %, vrednostno za 17 %. Plan 
je bil presežen v vseh skupinah proizvodov 
razen pri časopisih in revijah količinsko 
(manjka do plana 1 %) in pri črkovnem 
materialu (manjka količinsko 9 %, vred
nostno 2 %). V primerjavi z lanskim le
tom pa je bila proizvodnja presežena koli
činsko za 12 %, vrednostno za 33 %.

Če primerjamo doseženi dohodek z lan
skim rezultatom, lahko ugotovimo sledeče

v sklade podjetja in obveznosti, ki so s 
tem v zvezi. Od lanskega leta so se osebni 
dohodki dvignili za 38,6 °/o, kar je skladno 
z doseženimi ekonomskimi in produktivni
mi rezultati.

Povprečni neto osebni dohodek na za
poslenega znaša 35.336 mesečno; v lan
skem letu pa je bil 26.258 din.

S sredstvi, porabljenimi za osebne do
hodke, nismo porušili razmerja delitve či
stega dohodka med sklade in osebne do
hodke, predvidenega s pravilnikom o de
litvi čistega dohodka.

Splošni finančni položaj se v podjetju 
v zadnjem času ni spremenil. Zaloge suro
vin in trgovskega blaga sicer ne narašča
jo nad normalnim stanjem, vzlic temu pa 
nam še vedno primanjkuje likvidnih sred
stev. Terjatve do kupcev se dvigajo kljub 
intenzivnemu terjanju in drugim ukrepom, 
ki se jih poslužujemo.

V. P.

povečanje: celotni dohodek za 33%, do
hodek za 54 %, čisti dohodek za 66 %, 
ostanek čistega dohodka za 51 %, osebni 
dohodek; za 33 “/o, skladi in obveznosti za 
195 °/o.

Iz ostalih indikatorjev uspeha bi nave
del sledeče podatke:

Proizvodnost: preseganje delovnih nor
mativov se je povečalo za 35 %, za proiz
vedeno tono je bilo stvarno potrebnih 8 % 
ur manj.

Ekonomičnost poslovanja: ob 2 % več
jem kadru smo dosegli 30 % večjo vred
nost proizvodnje na zaposlenega, pri čemer 
je dohodek na zaposlenega večji za 50 %, 
čisti dohodek pa za 49 %. V celotnem do
hodku so poslovni stroški nižji za 16 %, 
lastna cena pa za 7 %.

Rentabilnost poslovanja: posamezni po
kazatelji rentabilitete so se izboljšali tako
le: skupne akumulacije 36 %, vloženih
sredstev 39 %, prometa 40 %.

Če pogledamo koeficient obračanja 
obratnih sredstev, ugotovimo, da se je ma
lenkostno povečal od 2,56 na 2,57. Skupaj 
so bila potrebna 32 % večja sredstva, prav 
toliko pa je zvečan celotni dohodek. Največ 
so se povečali kupci (indeks 157).

Glede na priporočilo v poročilu, da bi 
se še bolj razširila proizvodnja knjig in 
brošur, se je razvila obširnejša razprava. 
Ugotovljeno je bilo, da trenutno stanje ne 
kaže takšne perspektive, ker je dotok ro
kopisov šibek, kar je predvsem posledica, 
da je bila poostrena kreditna politika, da 
še niso sprejeti programi založb in da smo 
bili prisiljeni tožiti nekatere naročnike. 
Zato je delavski svet sprejel sklep, do vod
stvo tiskarne stopi v osebni stik z založba
mi, predvsem pa z našo t. j. Cankarjevo 
založbo.

Delavski svet je nadalje ugotovil, da so 
se sicer zaloge materiala in nedovršena 
proizvodnja povečale v manjšem odstotku 
kot proizvodnja, toda ker moramo do kon
ca leta vrniti nekatere namenske kredite, 
je bil sprejet sklep: Potrebna obratna 
sredstva naj se znižajo na nivo, kot ga da 
naslednji izračun: enomesečna nedovršena 
proizvodnja in kupci ter tromesečna zaloga 
surovin in drugega materiala.

Delavski svet je poročilo sprejel in ugo
tovil, da smo letošnjih devet mesecev 
uspešno zaključili s pozivom, da je treba 
izkoristiti vse možnosti, da bi celotni uspeh 
v zadnjem kvartalu še izboljšali.

Delavska enotnost
Za to razdobje je bil postavljen plan, 

da bo Delavska enotnost izšla v 38 šte
vilkah, povprečno na 20,3 straneh, s po
vprečno naklado 22.386 izvodov ali skupno 
820.020 izvodov. Realizacija je bila: 38 šte
vilk, obseg 16,9 strani, povprečna naklada 
22.119 izvodov ali 814.650 izvodov. Plan ni 
bil dosežen v povprečju za 267 izvodov ali 
v celoti za 6630 izvodov. Obseg lista pa 
smo zmanjšali za 4,6 strani.

Pomožni material, storitve in razni 
stroški so nasproti planiranim večji za 
1,879.218 din. Zvišanje teh postavk je: pi
sarniški material, povečanje vseh poštnih 
tarif za 25 '%>, kilometrina in stroški re
klame in propagande.

Tudi osebni izdatki so se povečali za 
ca. 870.000 din in to v glavnem 820.000 pro
vizija za nove naročnike, katerih je bilo 
na novo pridobljenih 6755, ustavljenih pa 
3952. Povečali so se avtorski honorarji 
in to v glavnem zaradi objavljanja pri
spevkov v Almanahu. Osebni dohodki so 
se nasproti planiranim zmanjšali za 41.000 
dinarjev.

Skupni stroški znašajo 38,752 tisoč, to je 
75,2 °/o sredstev predvidenih z družbenim 
planom za leto 1961 in 4'°/o več, kot je di
namični plan za 9 mesecev.

Celotni dohodek je nasproti planu za 
895.844 din manjši. Ker je bil prvotni plan 
oglasov povečan za 6,000.000, ta ni bil do
sežen za 5,137.885 din. Da plan oglasov ni 
bil dosežen, je vzrok v tem, da podjetja v 
zadnjih štirih mesecih niso sodelovala v 
Almanahu v tolikšni meri, kot smo to 
predvidevali pri naknadnem postavljanju 
družbenega plana. Vendar dosedanje iz
kušnje kažejo, da so podjetja po prvih 
objavah v Almanahu mnogo bolj pristopna 
in da se bo po predvidevanju uprave (če se 
bodo podjetja tako odzivala k sodelovanju, 
kot so se v zadnjem mesecu), ta primanj
kljaj oglasov lahko nadoknadil v mesecu 
novembru in decembru. V tem primeru se 
bo primanjkljaj od 7,500.000 din zmanjšal 
na 2,500.000, ki bo pokrit z večjo realiza
cijo, kot je bila planirana za tovarniški

Letos poleti smo dobili (seveda kupili!) nov bakrotiskarski stroj, ki ima večjo zmog
ljivost kot oba stara stroja, ki smo ju imeli doslej. Na sliki sta strojnik Slavko Kel

har in pomožni delavec Rudolf Lavriša pri pripravi

Tiskarna
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tisk. Dohodki naročnine so manjši za 1 mi
lijon 4000 din. Vzrok temu — nedosežen 
plan števila prodanih izvodov (6630).

Celotni dohodek je 38,857 tisoč, kar je 
le 67,3 % letnega plana in 0,3 % manj, kot 
predvideva dinamični plan.

Tudi Delavska enotnost je prejela iz 
razlike planskih instrumentov v tiskarni 
več sredstev, kot je bilo predvideno.

Ljubljanski dnevnik
LD je bil ob polletju v precej ugodnem 

finančnem položaju, v tretjem četrtletju 
se je ta položaj poslabšal, deloma zaradi 
dodatnega povečanja stroškov PTT uslug 
itd., deloma pa zato, ker je LD začel jeseni 
veliko akcijo za povečanje naklade. Uve
del je pokrajinske izdaje (Gorenjski dnev
nik, Zasavski dnevnik, Primorsko-dolenj- 
ska stran, Ljubljanska stran), povečal 
hkrati s povišanjem mesečne naročnine 
obseg za skupno tedensko 16 strani in za
čel veliko reklamno akcijo. Kljub temu 
da vsi ti povišani stroški deloma že pri
našajo tudi višje dohodke (povišana me
sečna naročnina), je pa denar, vložen v te 
akcije, v bistvu dolgoročna investicija, ki 
se bo obrestovala šele v prihodnjih letih.

Skupni dohodki znašajo ob tretjem če
trtletju 146,467 tisoč, kar je 72,1 % letnega 
plana, dočim je bil dinamični plan dosežen 
s 100,3 %>. Skupni stroški so 119,540 tisoč, 
to je 74,8 %> letnega plana. Stroški so na
raščali hitreje kot dohodki, kar je pred
vsem posledica intenzivne reklamne akci
je LD.

Iz razlike v planskih instrumentih ti
skarne je LD doslej prejel 20,561 tisoč, to 
je 90,2% sredstev, predvidenih z druž
benim planom. Družbeni instrumenti bodo 
v zadnjem četrtletju relativno nekoliko na
rasti! zaradi dovršitve novih investicij.

Osebni dohodki znašajo 47,707 tisoč, to 
je 73,5 % sredstev, predvidenih z druž
benim planom.

Primanjkljaj LD ob tretjem četrtletju 
je 3,595 tisoč, kar je nekaj več, kot pred
videva družbeni plan za leto 1961, vendar 
le dobro polovico primanjkljala, predvide
nega z dinamičnim planom za 9 mesecev.

Kritičen pregled prvih iz\odov! Ali je ro
tacijski strojnik Lojze Hartman zadovoljen 
— s tiskom ali urednikovim izborom (kdo 

ve, kaj premišljuje)?

V oddelku ekspedita: Viktor Cedilnik, Andrej Vramovič, Justi Borišek in Slavko
Fajon

Založba
Realizacija za 9 mesecev je v primer

javi z dinamičnim planom prekoračena 
za 5,1 o/o, v primerjavi z lanskim letom je 
povečana za 373,636 tisoč, kar znaša 46,7 %. 
Povečan promet gre delno na račun novo 
prevzetih zunanjih poslovalnic, delno na 
razširjeno papirniško dejavnost v vseh na
ših poslovalnicah, posamezni oddelki in 
poslovalnice pa so promet tudi sicer po
večali.

Pri poslovalnicah Kopitarjeva, Wolfova, 
Šiška, Vič in Moste gre za resnično preko
račenje prometa; v poslovalnicah Šoštanj 
in Trbovlje se promet v primerjavi z lan
skim letom prikazuje tako kot v novo or
ganiziranih papirniških oddelkih posloval
nic v Nebotičniku in na Miklošičevi. Res 
velik porast prometa je v oddelku kole
darji in v knjižnem oddelku publicistike, 
kjer je letos izšla publikacija »Vajino 
skupno življenje« in se fakturirala v viš
jem znesku, kot je bilo to s planom pred
videno. Velik porast prometa izkazuje v 
primerjavi z lanskim letom tudi papirni
ški oddelek, in sicer v absolutnem znesku 
123 milijonov.

Posebno prizadevnost je opaziti v uvoz
nem oddelku, saj je promet tu povečan za 
29°/o, kljub temu da prejeta kvota deviz 
ni povišana; povečanje gre na račun fran
coske in angleške pomoči, kar je nadvse 
zadovoljivo. Pri izvozu je potrebno upo
števati, da je letos obračun izvoznih koefi
cientov drugačen kot preteklo leto, in pa 
izpad prometa v prvih treh mesecih, ker 
niso bili znani novi uvozno-izvozni pred
pisi.

Stroški so po planu predvideni na 164 
milijonov 168.000, doseženi 125,708.669 ali 
76 %, torej dejansko odstopajo le za 1 °/o. 
Stroški za to razdobje so bili v preteklem 
letu 84,588.962 in so letos povečani za 
48 °/o. Če upoštevamo porast realizacije za
46,7 %, to povečanje ni tako zaskrbljujo
če, in gre v glavnem za povečanje stroškov 
na račun novih poslovalnic in novih od
delkov, kot je to povedano pri realizaciji.

Po stanju 30. IX. 1961 znašajo zaloge 
trgovskega blaga 460,910 tisoč, ob istem

času je bilo v preteklem letu zalog le za 
381.837 tisoč, porast zalog je 120,7%.

Najbrž spet ni bil »čist« rokopis, ali zakaj 
ta posvet v strojni stavnici. Na sliki: me
ter Jože Resnik in strojni stavec Rudolf 

Gratzer

Povprečne zaloge so znašale letos 422 
milijonov 512.600, faktor obračanja smo 
dosegli 3,7 in ga izboljšali v primerjavi 
z lani za 0,7, ker je bil faktor za to obdobje 
lani 3. Celoletni lanski faktor je bil 3,57.

Zboljšani faktor obračanja je dosežen 
predvsem v grosističnem skladišču, manj 
pa v poslovalnicah. V poslovalnicah je na 
splošno tendenca povečanja zalog.

Čisti dohodek založbe za 9 mesecev je 
108,451 tisoč, t. j. 86,6 % sredstev po druž
benem planu za leto 1961 in 51,9 več kot 
ob lanskem tretjem četrtletju.

Osebni dohodki naraščajo hitreje, kot 
je bilo predvideno z družbenim planom za 
leto 1961, to pa iz razloga, ker niso bila 
planirana sredstva za tuje honorarce, ki 
znašajo za 9 mesecev 1,096 tisoč. Od lan
skega leta je osebni dohodek povečan za 
49,5%, na kar je vplivala tudi razširitev 
dejavnosti. Učinek za devet mesecev bo 
založba obračunala, skladno s pravilnikom 
o delitvi čistega dohodka.

Nerazporejenih sredstev, ki so predvi
dena za sklade in druge obveznosti, je 
ostalo še 21,589 tisoč. Z obračunom učinka 
bo ta rezultat nekoliko spremenjen.
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Samoupravljanje, odnosi in pravilniki
(Odgovor na pismo, ki ga je prejelo naše uredništvo)

Od takrat, ko je delavski svet prevzel 
v upravljanje in izkoriščanje družbeno pro
izvodna sredstva, je šlo skozi delavsko sa
moupravljanje znatno število neposrednih 
proizvajalcev našega kolektiva. Samo po 
združitvi tiskarne, časopisnega obrata in 
Cankarjeve založbe, to je od leta 1956 do 
danes, je bilo v delavskih svetih približno 
150 članov. Le-ti so imeli v času svoje 
mandatne dobe priložnost spoznati, da go
spodarstvo in gospodarjenje nista lahki 
stvari, predvsem pa, da upravljanje več
jih gospodarskih organizacij z mnogovrst
nim delovnim procesom zahteva tudi ne
kaj ekonomskega znanja. Zato so družbe- 
no-politične organizacije stalno naglaše- 
vale potrebo po izobraževanju in dvigu 
nivoja članov organov samoupravljanja in 
s prirejanjem seminarjev, ki so obravna
vali določena gospodarska vprašanja s 
teoretične in praktične plati, tudi nekaj 
storile, da se je delavsko samoupravljanje 
v tolikšni meri razvilo. Treba pa je takoj 
ugotoviti, da je bilo to vse premalo, da bi 
se najširši krog članov kolektiva seznanil 
s problematiko gospodarjenja in s tem se
veda tudi s pravicami in dolžnostmi, ki jih 
delavsko samoupravljanje nosi s seboj.

Da bi delavsko samoupravljanje dobilo 
svojo poglobljeno vsebino in v polni meri 
doseglo svoj cilj ter da bi bili res vsi čla
ni kolektiva soudeleženi v problematiki 
samoupravljanja, pa samo en delavski svet 
ni zadostoval. Ugotovilo se je namreč, da 
je problematika našega podjetja za veliko 
večino članov kolektiva prezamotana in da 
je treba te celote razčleniti na njihove 
organske sestavne dele, ki jih danes ime
nujemo obrati. Že s tem je postala pro
blematika članom delavskih svetov veliko 
bližja in jasnejša in s tem je tudi vsako
vrstna iniciativa neposrednih proizvajal
cev veliko bolj konkretna in koristnejša.

Smotrna organizacija proizvodnega pro
cesa celotnega podjetja bo le takrat do-

Še enkrat »Črno na belem«, da je spet 
dotiskano »Črno na belem« in živa priča 
vlagalka Milka Žitnik. Nestrpno smo pri
čakovali prvo številko, nič manj pa dru
go, ki jo imate v rokah. Zdaj potrebujemo 
gradivo za tretjo. Zato — pošljite pri

spevke!

segla najvišjo možno stopnjo, če bo vsak 
član delovnega kolektiva na svojem de
lovnem mestu dal od sebe največ, kar 
zmore, in to ne samo v smislu fizičnega 
napora, ampak predvsem, da bo znal ra
zumno angažirati razumske sposobnosti. In 
pri tem mislim, da bomo morali nekatere 
obrate še deliti na ekonomske enote.

Teh nekaj splošnih misli je bilo po
trebno, da se bomo laže ozrli na delo sa
moupravnih organov. Prepričana sem, da 
smo člani le-teh vzdrževali premalo stikov 
s člani kolektiva, premalo smo skrbeli, da 
bi že vnaprej zvedeli za mnenja posamez
nih članov kolektiva, kaj mislijo o stva
reh, o katerih bomo odločali in sklepali na 
zasedanjih delavskih svetov. Prav v smeri 
informiranosti kolektiva smo premalo 
storili, čeprav smo na zasedanjih o tem 
pogosto govorili. Pa tudi posamezni člani 
kolektiva ali posamezni oddelki niso kli
cali članov delavskih svetov in od njih 
zahtevali razna pojasnila. Lahko ugotovi
mo, obe plati sta stike zanemarjali. Na to 
stalno pojasnjevanje članom delovnega 
kolektiva pa so pozabile tudi družbene or
ganizacije v podjetju. Zaradi premajhne 
informiranosti ni nič čudno, če je uredni
štvo »Črnega na belem« dobilo pismo, v ka
terem neki član kolektiva med drugim

»Ne vem, če v našem podjetju še 
vedno velja stari tarifni pravilnik, ali 
pa je že izdelan in potrjen novi pravil
nik o razdeljevanju osebnih dohodkov. 
Iz bežnih razgovorov s tovariši iz raz
nih oddelkov pa razumem predvsem to, 
da le malo vemo o najrazličnejših od
nosih na relaciji tiskarna-založba-časo- 
piši in uprava. Vprašanja v zvezi z na
grajevanjem so seveda v ospredju. Ko
likor vem, edinole uslužbenci uprave 
podjetja, ker imajo fiksne plače, na
tančno vedo, koliko bodo zaslužili. No
vinarji smo si prav tako na jasnem, da 
je zaslužek odvisen od našega dela, me
rila za nagrajevanje dobro poznamo in 
si vsebino kuverte z mesečno nagrado 
vsaj v glavnem lahko sami izračunamo. 
Podobno menda velja za uslužbence za
ložbe. Nasprotno pa tovariši iz tiskarne 
povedo, da z njihovim nagrajevanjem 
nekaj ni v redu. Dogodi se, da več de
lajo, pa manj zaslužijo. S to razliko, 
pravijo, podjetje pokriva manjkajoče 
osebne dohodke v tistih enotah, ki za
radi takšnih ali drugačnih razlogov v 
določenem obračunskem razdobju niso 
dosegle polnih »plač«.

POGLEJMO. KAKO JE S TEMI 
STVARMI?

Pravilnik o delitvi čistega dohodka so 
že sprejeli delavski sveti posameznih obra
tov, sprejel in potrdil pa ga je tudi cen
tralni delavski svet. Bržkone smo bili med 
prvimi podjetji, ki smo omenjeni pravilnik 
sprejeli. Poglejmo torej, kakšna je delitev 
čistega dohodka v podjetju in po posamez
nih obratih?

OBVESTILO
--- '<
Člani našega kolektiva imajo tudi letos 

abonma pri Mestnem gledališču, in sicer 
premierski in red E. Abonmajske karte 
smo razdelili kolektivu in jih ob predsta
vah dobite pri grupnih poverjenikih

CO sindikata

Tovariš Franc Pantar, oddelkovodja ročne 
stavnice, in meter Srečko Mrak se posve

tujeta ob stolpcih »Črnega na belem«

Po pravilniku in v skladu z družbenim 
planom za leto 1961 je delitev čistega do
hodka naslednja:

1. v celotnem podjetju
90,3 % za osebne dohodke,

9,7 °/o na sklade podjetja in družb, 
obveznosti,

2. v tiskarni
76% za osebne dohodke,
24 °/o za sklade in druge obveznosti,

3. v založbi
77 % za osebne dohodke,
23 % za sklade in druge obveznosti,

4. v časopisnem obratu 
7% za druge obveznosti, 
ostanek pa za osebne dohodke.

Ko obrati zadostijo planskim obvez
nostim po pravilniku in če le-ti ustvarijo 
presežek čistega dohodka, odvajajo od pre
sežka še 40 % za skupne obveznosti celot
nega podjetja, 60 % sredstev pa obrati sa
mostojno delijo na osebne dohodke in 
sklade. Seveda, po pravilnikih, ki jih pri
pravi vsak obrat za sebe. To velja za ti
skarno in založbo, medtem ko časopisni 
obrat lahko od celotnih sredstev, če zmanj
ša predvideno izgubo, porabi 80 % za oseb
ne dohodke, 20 % pa za interne sklade. V 
pravilniku je nadalje določeno razmerje 
delitve presežkov tudi za upravo podjetja, 
ki lahko porabi od presežka čistega do
hodka za osebne dohodke 60 °/o, za cen
tralne sklade pa 40 %.

Merila za delitev čistega dohodka na 
sklade in osebne dohodke pa bo lahko de
lavski svet spremenil ob vsakoletnem spre
jemanju družbenega plana.

PRAVILNIK O DELITVI OSEBNIH 
DOHODKOV

ODS in vsi obratni delavski sveti so 
tudi sprejeli nomenklaturo delovnih mest 
in vrednost točke, posamezni obrati pa za 
nekatere enote tudi pravilnike o delitvi 
sredstev za osebne dohodke. Tekstualni del 
pravilnika o delitvi osebnih dohodkov pa 
smo člani samoupravnih organov že do
bili v osnutku in o njih pravlmr razprav
ljamo. Pravilniki so razobešeni in bi bilo 
prav, da bi v posameznih oddelkih o njih 
razpravljali in morebitne pripombe spo
ročili članom delavskih svetov. Kakšna so 
merila za delitev osebnih dohodkov v po
sameznih obratih, na tem mestu ne bi go-
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V KNJIGOVEZNICI 
Na sliki: Danica Meden in Joža Vesel

vorili. Pojasnila bi le-to, da praviloma v 
podjetju nima nihče »fiksne« plače, ker so 
delovna mesta točkovana.. Vrednost točke 
pa se glede na poslovni uspeh oz. neuspeh 
spreminja. Seveda pa se osebni dohodki 
kompleksno obračunavajo v založbi, upra
vi in za nekatere člane v časopisnem obra
tu na vsake tri mesece, medtem ko v ti
skarni obračunajo osebne dohodke kom
pleksno vsak mesec sproti. Ker pa je do
slej podjetje dobro gospodarilo, so člani de
lovnega kolektiva s tako imenovanimi 
»fiksnimi plačami« po obračunu dobili iz
plačano razliko na vrednost točke.

ODNOSI MED OBRATI

V pismu je postavljeno vprašanje: »Od
nosi tiskarna — založba — časopisi — 
uprava?« Na kratko. Vsak obrat ima svoje 
knjigovodstvo in svoj obračun, kakor je 
razvidno že iz pravilnika o delitvi čistega 
dohodka. Usluge, ki si jih delajo obrati med 
seboj, se obračunavajo po enakih cenah, 
kakor jih zaračunavajo zunanjim kupcem 
oz. naročnikom. Stroške uprave pa krijejo 
obrati po številu zaposlenih, po zasedenih 
prostorih in po posebnih stroških, ki jih 
ima uprava s posameznimi obrati. Stroške 
uprave sprejema in potrjuje centralni de
lavski svet skupaj z letnim družbenim pla
nom.

Skratka, odnosi med obrati so zelo 
jasni in čisti, in so popolnoma odveč go
vorice, ki jih navaja pisec: »Da podjetje 
pokriva manjkajoče osebne dohodke v ti
stih enotah, ki zaradi takšnih ali drugač
nih razlogov v določenem obračunskem 
obdobju niso dosegle polnih ,plač‘.«

OLAJŠAVE ČASOPISNO 
ZALOŽNIŠKIM PODJETJEM

Mislim, da je prav, da se pogovorimo 
še o tem, kako časopisni obrat krije izgu
bo, ki jo ima pri izdajanju svojih listov. 
Časopisno založniškim podjetjem je druž
ba dala določene olajšave glede na to, ker 
tisk ne more imeti ekonomskih cen, in 
glede na to, da bi se grafična industrija 
modernizirala. Takemu podjetju, kot je na
še, ni treba odvajati družbi: 15 °U prispev
ka od dohodka federaciji in proračunskega 
prispevka iz osebnega dohodka republiki, 
okraju in občini. To so olajšave, ki smo 
jih v našem primeru doslej porabili za

investicije, v bodoče pa jih bomo rabili 
za obnovo strojnega, parka in odplačeva
nje anuitet. Časopis pa dobi družbene in
strumente, ki jih dobimo z razliko v 
obrestni meri pri kreditih in obrestih od 
poslovnega sklada. Časopisno založniška 
podjetja plačujejo družbi le en procent ob
resti, razliko pa vplačujejo časopisom za 
pokrivanje izgube. (Razlika pri poslovnem 
skladu je 5 "/», pri kreditih pa od 1—4 ,Jlo.)

Iz vsega tega sledi, da med obrati 
nihče nikomur ne daje, niti nihče ne krije 
izgube enega ali drugega obrata. Centralni 
delavski svet je nedavno tega razpravljal 
o izgubi, ki jo po planu predvideva časo
pisni obrat in ki je najbrž ne bo mogel 
pokriti z instrumenti. Sklenil je, naj se 
glede kritja in izgube obe redakciji po
govorita s svojima ustanoviteljema ali pa 
gospodarita tako, da izgube ne bo. Pod
jetje izgube ne bo krilo!

SPREGOVORE NAJ SVETI 
PROIZVAJALCEV

V pismu uredništvu »Črnega na belem« 
je ugotovljeno, »da tovariši v tiskarni po
vedo, da z njihovim nagrajevanjem nekaj 
ni v redu. Dogodi se, da delajo več pa 
manj zaslužijo«. To je res nenavadno. V 
določenih obdobjih pa možno, ker je iz
plačevanje osebnih dohodkov vezano tudi 
na finančno realizacijo. Kaže, da bi bilo 
zelo koristno o tem temeljito pogovoriti 
se z upravo tiskarne in obratnim delav
skim svetom.

V nekaterih oddelkih tiskarne smo šli 
v samoupravljanju že korak dalje in volili 
svete proizvajalcev. Ali nismo s tem po
stali upravljavci prav vsi? Kjer svetov 
proizvajalcev še nismo izvolili, bi to storili 
čimprej, kajti dobro bomo upravljali le 
takrat, kadar bomo gmotno zainteresirani, 
to je, da bomo sami delili dohodek, ki ga 
ustvarjamo. S pravilniki o delitvi čistega 
dohodka nam je to zagotovljeno.

TRIBUNA DELOVNEGA KOLEKTIVA
Vsi pričakujemo, da bo časopis »Črno 

na belem« postal tribuna delovnega ko
lektiva in da bomo člani kolektiva za 
boljšo in polnejšo vsebino časopisa tudi 
kaj prispevali.

O informiranosti kolektiva pa še to. Do
slej je bila navada, da je uprava podjetja 
pripravila družbene plane, analize poslov
nega uspeha ob periodičnih obračunih v 
150 ciklostiranih izvodih. Ta material pre
jemajo člani samoupravnih organov še 
pred zasedanji. Če bi se člani kolektiva 
zanimali za gospodarsko problematiko pod
jetja, bi te materiale prav gotovo dobili 
na vpogled. Izvodov je namreč toliko, da 
ga dobi vsak četrti član kolektiva. Prav 
v takem številu so razmnožili tudi pravil
nik o delitvi čistega dohodka, nomenkla
turo delovnih mest v tiskarni, založbi, ča
sopisnem obratu, upravi in vse pravilnike 
o delitvi osebnih dohodkov. Če vse to 
v bodoče ne bo zadostovalo, se bomo 
morali o tem pogovoriti, kaj storiti, da bo 
vsak član delovnega kolektiva informiran 
o uspehih oz. neuspehih gospodarjenja in 
o vseh sklepih delavskih svetov. Bržkone 
bi kazalo, da bi takrat, kadar bodo de
lavski sveti pred velikimi odločitvami, v 
podjetju razpisali referendum in s tem 
omogočili soodločanje slehernemu članu 
kolektiva. Vera Penca

DOBRO JE, DA VESTE

Delavski svet je imenoval ured
niški odbor »Črnega na belem«, ki 
ga sestavljajo: Vinko Blatnik, Maks 
Brumen, Ela Dobnikar, Danilo Do- 
majnko. Janko Duh, Vera Penca, 
Djuro Šmicberger, Rudi Vahen in 
Sergej Vošnjak.

SODELOVANJE 
V OKVIRU PODJETJA

Uspeh sleherne ekonomske enote 
je pomemben prispevek uspehu vse
ga podjetja. Zato smo — in moramo 
biti — vsi zainteresirani za to, da 
odpravimo vse tisto, kar morda slabi 
naš skupni uspeh. Sicer pa — odveč 
je vsak uvod, saj lahko povem na
ravnost, na kaj mislim.

V mesecu oktobru je bilo v Ljub
ljani republiško posvetovanje o pro
blemih delitve dohodka. Dnevni listi 
so objavili krajše izvlečke referatov 
in razprav, zato je uredništvo »De
lavske enotnosti« sklenilo objaviti 
vse gradivo s tega posvetovanja v 
svoji prilogi »Pogovori 61«. »Pogo
vorov« natisnemo ob takih priložno
stih še nekaj tisoč izvodov več kot 
»Delavske enotnosti«, ker zaradi po
membnosti in aktualnosti vsebine 
navadno dobimo precej posebnih 
naročil.

Menda iz istega razloga — se je 
tudi uredništvo »Vprašanj naših 
dni«, štirinajstdnevnika, ki ga izda
jamo v naši hiši, odločilo ponatisniti 
isto gradivo. Tako »Vprašanja naših 
dni« kakor tudi »Delavska enotnost« 
s prilogo sta izšla isti dan z istim 
gradivom, z razliko — kot so jc 
ugotovili grafičarji — da so bili Po
govori natisnjeni na 14 cicerov, kot 
rečeno, isto gradivo v Vprašanjih, 
pa na 13 cicerov!

»Vprašanja naših dni« so že do
bila svoje mesto, saj se je izkazalo, 
da so izpolnila vrzel v našem časo
pisnem izdajateljstvu. Vendar se vsi
ljuje vprašanje: ali ne bi mogla 
uredništva v isti hiši, pri istem pod
jetju, sodelovati druga z drugim, da 
se opisani primeri ne bi ponavljali?

Ne gre le za vsebino listov. Mi
slim tudi na gospodarski moment. 
V istem času bi lahko stavni stroji 
postavili drugo gradivo in v istem 
času bi ga lahko že objavili. Konec 
koncev pa se lahko vprašamo, ali 
je res potrebno, da v isti hiši v 
dveh listih objavljamo isto gradivo?

Danilo Domajnko

Ali poznate tovarišice v oddelku adreme: 
Mimi Janežič, Slavko Kravcar in Pavlo 

Anžič?
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Morda bo kaj tudi za nas koristno
Ob obisku mednarodnega sejma knjig v 

Milanu sva si s tov. Smicbergerjem ogle
dala tudi najmodernejšo tiskarno v Italiji, 
tiskarno založbe MONDADORI v Veroni. 
Težko bi bilo to tiskarno primerjati z našo, 
saj je v njej zaposlenih 1800 delavcev, tiska 
pa predvsem knjige in revije. Kljub temu 
pa so njihove izkušnje zanimive tudi za 
nas.

Tiskarna je nova in obratuje šele leto 
in pol. Sama gradnja, razporeditev strojev, 
nabava opreme in podobno se je razvijalo 
na osnovi temeljitega predhodnega pro
učevanja. Proučevanju dela in materiala 
posvečajo posebno pozornost. Tiskarna 
ima raziskovidni oddelek, ki proučuje teh
nologijo in organizacijo dela. Tehnična pi
sarna zaposluje okoli 100 ljudi. Posebno 
skrb posvečajo planiranju proizvodnje, za
to lahko v tehnični pisarni vsak trenutek 
povedo, v kakšnem stanju je kakšna knji
ga ali publikacija, kdaj bo stiskana in kdaj 
bo šla v prodajo in podobno. Tisk običajne 
črno-bele knjige v normalnem obsegu tra
ja približno 6 tednov, posebno aktualno 
knjigo, na kateri ima založba svoj poseben 
interes, pa stiskajo in zvežejo v enem 
tednu.

Na bakro rotacij ah tiskajo vrsto teden
skih in mesečnih publikacij. Od njih sta 
pri nas najbolj znani tednik »Epoca« in 
modni list »Grazia«. Tudi te stvari se sti
skajo dokaj hitro. Za Epoco mora biti n. pr. 
zadnji material oddan samo 6 ur prej, 
preden gre revija v prodajo.

To je pač nekaj najbolj skromnih dej
stev. Takšnih rezultatov pač pri nas še ne 
bomo mogli tako kmalu dosegati, čeprav si 
želimo ravno možnosti za čim hitrejše iz
hajanje. Vendar pa so za nas vsekakor za
nimivi principi, ki v tiskarni Mondadori 
omogočajo tako hitro tiskanje knjig in 
publikacij.

Prvi princip je ta, da prihajajo v tiskar
no dokončni in čisti rokopisi. Avtorske ko
rekture za gradivo, ki se že tiska, lahko 
dovoli le generalni direktor založniške hiše, 
ki pa, kot so nam povedali, te pravice še 
ni uporabil. Tiskarna mora skrbeti, da so 
vse tiskarske korekture stoodstotno oprav
ljene in zato ni več potrebna naknadna re
vizija redakcije.

Drugi princip je temeljita predpriprava 
za tiskanje. Tako za knjigotisk kot za ba- 
krorotacijo imajo posebne stroje, na kate
rih napravijo vse predpriprave in to za 
vse formate. Čeprav imajo stroje za knjigo
tisk z dvema višinama, imajo stroj za pred
pripravo narejen tako, da lahko na njem 
prirejajo stavek za obe višini. Ko zapusti 
stavek stroj za predpripravo, morajo v naj

krajšem času začeti s tiskanjem, da jim 
menjava stavka vzame le minimalno po
trebno količino časa. Za 4 bakrorotacije, ki 
jih imajo v tiskarni in ki imajo različne 
formate, so nabavili posebno bakrcrotacijo 
samo za predpripravo. Ta rotacija je bila 
najdražja od vseh bakrorotacij, ker je pri
rejena za vse formate. Ob tem samo to: 
prepričani smo lahko, da so zasebni lastni
ki tiskarne videli ekonomsko utemeljenost 
v takšnih izdatkih za predpripravo in da 
je niso forsirali iz nekih nedognanih raz
mišljanj. Prav ta predpriprava pa je tudi 
pogoj za naslednji princip — maksimalno 
izkoriščanje strojev, pravilno izkoriščanje 
kadrov in izpolnjevanje rokov pri tiskanju. 
Prav predpriprava omogoča polno izkori
ščanje vseh tiskarskih strojev za tiskanje. 
K predpripravi so dali tudi najboljše stro
kovnjake. Pravijo, da bi bilo neekonomsko 
dati k vsakemu stroju tako usposobljene 
ljudi, kot so potrebni za predpripravo. Ob 
tako kvalitetni predpripravi tudi pri stro
jih ni potrebno tako veliko število kadrov. 
V oddelku velikih knjigotiskarskih strojev 
je upravljal en strojnik tri stroje in ena 
vlagalka ali vlagalec-kontrolor skrbi za dva 
stroja.

Delo se razvija v treh izmenah. V noč
nem času delajo kot vlagalci-kontrolorji 
samo moški. Tehnična pisarna pa dela v 
deljenem delovnem času dopoldne in po
poldne.

Vezava knjig je dokaj avtomatizirana 
in na tekočem traku z uporabo sodobnih 
lepil. Le ob izjemnih primerih, ko gre za 
kakšno izredno publikacijo, prevlada pri 
vezavi mojstrova roka. Knjigoveški moj
ster, ki se nam je pohvalil z lepo vezanim 
almanahom, izdanim ob 100-letnici Italije 
(takih vezav imamo pri nas kar precej), 
nam je dejal, da ob takih redkih delih 
sicer uživajo, vendar ne sme biti tak 
luksus prepogost, ker mora tudi knjigo- 
veško delo iti v korak s splošnim razvojem 
industrijske proizvodnje.

Tak celoten sistem organizacije dela pa 
seveda omogoča, da se knjige in publika
cije stiskajo v točno določenem času in da 
se za vsako knjigo lahko točno pove, ka
teri dan se bo pojavila v prodaji. Seveda 
zahteva tako delo sinhronizacijo vseh de
lovnih faz, in to od istočasnega pripravlja
nja papirja, stavljenja, tiskanja, vezave in 
podobno, da ne pride do nobenega zastoja.

To je samo nekaj vtisov. Zdi se mi pa, 
da so ravno ti najznačilnejši za opazovalca 
z našimi izkušnjami in željami in da lahko 
služijo za razmišljanje v našem kolektivu, 
predvsem v tiskarni in založbi.

S. Vošnjak

Ostra spodbuda za dobro gospodarjenje
Te dni bomo tudi v ekonomski enoti 

»Ljubljanski dnevnik« sklepali o pravilni
ku o delitvi čistega dohodka in o dopol
nitvi oziroma uvodnih določbah pravilni
kov o delitvi osebnih dohodkov v posamez
nih oddelkih.

V »Ljubljanskem dnevniku« imamo se
daj 5 pravilnikov o delitvi osebnih dohod
kov, in sicer posebej za novinarje ter za 
člane delovnega kolektiva v oddelku za 
ekonomsko propagando, adremo, naročnin- 
ski oddelek in eltspedit, medtem ko za 
manjše število uslužbencev, katerih učinka 
ni moč neposredno meriti, obračunavamo 
osebni dohodek po točkah po nomenkla
turi delovnih mest. Kot kaže, bode z no
vim letom prešli na nagrajevanje po učin
ku še tovariši, ki delajo v prodajnem od
delku. Tako bodo neposredno stimulirani 
za kar najbolj uspešno organiziranje pro
dajne mreže in za pridobivanje novih na
ročnikov.

Glede na nove dodatne stroške v zve
zi s predvidenim izdajanjem nedeljske 
številke »Ljubljanskega dnevnika« bo naša 
ekonomska enota najbrž tudi še prihodnje 
leto na tesnem s sredstvi za osebne dohod
ke. Zato pravilnik e delitvi čistega dohod
ka za prihodnje leto določa, da naj gre le 
?fi % morebitnega presega čistega dohodka 
preko vsote osebnih dohodkov po pravil
nikih v interne sklade, 80 ®A pa za osebne 
dohodke. Teh 80 % naj bi delili v skladu z 
uvodnimi določili pravilnikov o delitvi 
osebnih dohodkov.

Za ta uvodna določila je najbolj značilno, 
da predvidevajo različen delež vseh upra
vičencev. Kolikor večji vpliv ima kdo na 
uspešnost gospodarjenja, toliko večji delež 
morebitnega presežka naj bi mu pripadal. 
Če pa bi ne bilo dovolj razpoložljivih sred
stev niti za 100-odstotno izplačilo osebnih 
dohodkov po pravilnikih oziroma po no
menklaturi delovnih mest, naj bi enak 
kriterij veljal tudi za pokritje primanjklja
ja. Po osnutku naj bi zato vse člane de
lovnega kolektiva razdelili na štiri katego
rije. Tisti, ki bi bili razporejeni v prvo ka
tegorijo (ki imajo najmanjšo možnost ne
posrednega vpliva na uspešnost gospodar
jenja), bi lahko plačali mesečno največ 
1 %, prejeli pa 10 "A dodatka na svoj oseb
ni dohodek, tisti v četrti kategoriji pa bi 
po potrebi plačali ali prejeli največ do 
25 "A svojega rednega osebnega dohodka.

Z osnutkom pravilnika je tudi predvi
dena omejitev najvišjih osebnih dohodkov, 
in sicer z določilom, da je lahko razmerje 
med najnižjim in najvišjim osebnim^ do
hodkom v enoti 1 : 5, pri čemer se upošteva 
polletno povprečje. Rudi Vahen

O strokovnem izobraževanju
Minuli mesec je bilo v Ljubljani prvo 

plenarno zasedanje Republiškega odbora 
sindikata delavcev tiska in papirja, na ka
terem so razpravljali o polletnih obraču
nih in decentralizaciji v podjetjih ter o 
strokovnem izobraževanju papirničarjev in 
grafičarjev.

Do sprejetja resolucije o izobraževanju 
strokovnih kadrov so le posamezne gospo
darske organizacije upoštevale in v praksi 
uveljavljale spoznanja, da je za uspešno 
delo v proizvodnji potrebna poleg sodobnih 
proizvajalnih sredstev tudi visoko razvita 
delovna sposobnost delavca. Po resoluciji 
se je zanimanje za razvoj strokovnih ka
drov močno povečalo. Iz dneva v dan se 
vedno več gospodarskih organizacij loteva 
organizirane dejavnosti za sodobnejše 
usposabljanje strokovnih kadrov.

Te gospodarske organizacije so že pri
čele z ustanavljanjem in razvijanjem raz

ličnih služb, med njimi tudi kadrovskih, 
in različnih izobraževalnih centrov. V skla
du s sedanjim, pa tudi s perspektivnim 
razvojem ugotavljajo, koliko in kakšne 
kadre bodo potrebovali, ter na osnovi tega 
organizirajo najrazličnejše oblike uspo
sabljanja ljudi na delovnem mestu. Vedno 
tesneje sodelujejo z ustreznimi izobraže
valnimi ustanovami ter s svojimi konkret
nimi predlogi in potrebami vplivajo na 
organizacijo in vsebino njihovega dela.

Doslej smo ob razpravah o vzgoji mi
slili predvsem na vzgojo mladine, ki se 
iz leta v leto bolj usmerja v strokovne po
klice, Hkrati pa smo ugotovili, da pri tem 
ne smemo pozabljati na že zaposlene de
lavce, pri katerih se je v zadnjem času 
prav tako povečal interes za strokovno 
izobraževanje in izpopolnjevanje na delov
nem mestu. To dokazujejo tudi številni za
posleni, slušatelji na najrazličnejših oddel
kih izobraževalnih ustanov, saj se je nji
hovo število v letošnjem letu povečalo kar

za 60 "A glede na minulo leto. Vse to terja 
izpopolnjeno redno šolanje v dosedanjih 
vajenskih in industrijskih šolah, šolah s 
praktičnim poukom, srednjih strokovnih 
šolah, pa tudi na področju višjega in vi
sokega šolstva. Povsod namreč stremijo 
za tem, da s prilagajanjem sistema vzgoje 
potrebam posameznih gospodarskih orga
nizacij in strok dvigajo kvaliteto teore
tičnega izobraževanja ter usposobijo člo
veka za poklic. Reševanje teh problemov 
danes ni več samo naloga in dolžnost 
vzgojnih ustanov, temveč so zanje prav 
tako odgovorne vse gospodarske organi
zacije, zbornice, združenja in društva, pa 
tudi oblastni organi, ki lahko to široko in 
zahtevno akcijo v marsičem podprejo.

O tem že nekaj časa razpravljajo tudi 
na naših naj višjih oblastnih organih, o tem 
so na svojih sejah v mesecu maju, septem
bru in novembru razpravljali tudi pred
stavniki Ljudske skupščine LRS, o tem 
razpravljajo sindikalni organi in tudi Re-
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Kaj je z našo mladino?
Kakor vsako leto je tudi letos napočil 

čas za redno letno konferenco mladinske 
organizacije v našem podjetju. Udeležba 
sama, glede na število članov mladinske 
organizacije, je komaj presegla polovico. 
Že to dokazuje, da se člani tako množične 
organizacije, kot je mladinska, ne brigajo 
dovolj za svoje dolžnosti in pravice.

Na konferenci pa so se bistveno lotili 
vseh problemov mladincev in mladink v 
našem podjetju.

Najbolj pereč problem, ki se ne poraja 
samo v mladinski organizaciji, ampak tu
di v drugih organizacijah, je, kako doseči, 
da bi se čim večje število članov udeleže
valo sestankov, sej itd. Dejstvo je, da sc 
danes del mladine oglasi na takih sestan
kih ali konferencah samo, če spodaj na va
bilu piše: »Po konferenci bo ples!« To se 
pravi, da del mladincev ne pride na se
stanke zaradi tega, ker jim to veleva 
njihova dolžnost, ampak zaradi tega, ker 
piše na vabilu, da bo ples.

Spričo tega je nemogoče, da bi delo 
mladinske organizacije bilo takšno, kot bi 
moralo biti, čeprav se nekateri branijo s 
tem, češ, zakaj smo pa potem volili odbor 
in zakaj ga imamo! To je že res, da so 
odbor izvolili zato, da bo dajal pobude in 
vodil to skupno delo celotne organizacije, 
ampak v odboru je samo devet članov. Ti 
pa ne morejo iti do vsakega posebej in 
prositi, naj pride na sestanek. Tudi oni 
so zaposleni v podjetju in niso samo ljudje 
z nazivi, kot so predsednik, sekretar in po
dobno. Mislim, da ne bi bil čudež, če bi 
se enkrat zbralo na sestanku kakih sto 
mladincev, saj jih je v našem podjetju čez 
ste dvajset. In to je kar precej velika šte
vilka in prav pri nas bi moralo iti, kakor 
po olju že zaradi tako velikega števila čla
nov same organizacije. Mislim, da se se
daj ne bo mogel nihče izgovarjati, da ni 
vedel, da bo konferenca. Sedaj imajo vsi 
oddelki zvočnike, po katerih bomo objav
ljali sporočila. Da ne bo kljub temu opra
vičil: »Nisem slišal, ker stroj premočno 
ropota,« bomo še pošiljali pismena sporo
čila in po možnosti še osebno obvestili 
tiste "gluhe Tomaže«. Sedaj je pa že skraj
ni čas, da prične mladinska organizacija 
delati resneje. In to je odvisno samo od 
vseh članov — mladincev in mladink.

Mladina pri nas je zainteresirana za 
marsikaj. Pri nas imajo ti interesi zelo 
različne oblike, recimo za predavanja, 
športna tekmovanja in podobno.

Marsikaterega bi zanimalo, če bi pri
redili predavanje o načinu nagrajevanja

publiški odbor sindikata delavcev tiska in 
papirja je na svojih minulih sejah po
svetil precejšnjo pozornost izobraževanju 
papirničarjev in grafičarjev. Vsi so si enot
ni v tem, naj bo vzgojno-izobraževalni si
stem v bodoče v vsebinskem, pedagoškem 
in organizacijskem pomenu resničen izraz 
naših družbenih in gospodarskih spre
memb in potreb. Slehernemu državljanu 
je torej treba omogočiti, da si pridobi 
ustrezno izobrazbo ter usposobljenost za 
opravljanje svojih poklicnih in družbenih 
nalog. Pri tem je treba izobraževalno delo 
stalno prilagajati razvoju naše družbene 
ureditve, proučevati njegove uspehe in po
manjkljivosti ter iskati najboljših metod 
izobraževanja. Izobraževanje strokovnih 
kadrov naj bo usmerjeno tako, da bomo 
vzgajali vsestransko izobraženega proiz
vajalca, ki bo hkrati sposoben prevzemati 
in uspešno opravljati tudi naloge uprav
ljavca.

I.B.

vajencev in sistemu delitve osebnih dohod
kov. O tem bi lahko predaval član iz na
šega podjetja, ki je razgledan v tem pod
ročju. Mislim, da bi s tem marsikdo zve
del kaj novega in mogoče dobil tudi po
jasnilo v zvezi z njegovo nagrado ali oseb
nim dohodkom.

Kar se tiče političnih predavanj, bi se 
lahko tudi naši mladinci bolj zanimali za
nje.

Športna tekmovanja bi lahko prirejali 
7. drugimi tiskarnami ali pa oddelki drug z 
drugim. In tako bi sestavili ekipo, ki bi se 
pomerila z neko drugo tiskarno v Ljub
ljani. Lahko bi organizirali tudi nekakšno 
tekmovanje mladincev vseh tiskarn v Ljub
ljani.

Za šahovske mislece bi lahko organizi
rali nekakšen šahovski turnirček. Zanima
nja je dovolj. Le to je tisto, da nobeden 
noče sodelovati bolj konkretno.

Za razvedrilo je tudi veliko možnosti. 
Delavski klub je pričel prirejati klubske 
večere. Tu je vsakomur na voljo šah, kar
te, namizni tenis ali televizija. Toda pri 
teh je bolj malo mladine.

V kratkem se bodo pričeli tudi ples
ni večeri za vso mladino. Torej takih mož
nosti, kot jih ima mladina v našem pod
jetju, jih nima vsepovsod. Vendar pa jih 
ne znamo izkoristiti!

SMERNICE ZA BODOČE DELO
Ker mladinska organizacija še nima po

polnoma določenega programa za bodoče 
delo, je sekretariat sestavil začasen plan 
dela. Program, če naj bo vsebinsko in smi
selno dobro sestavljen, je treba dalj časa 
sestavljati, izpopolnjevati in obnavljati po
samezne točke, ker bo le tako delo organiza
cije res kvalitetno. Tak program bo do
končno sestavljen v začetku januarja.

Začasni plan naj bi obsegal več preda
vanj, hkrati pa naj bi obiskovala mladina 
»Solo za življenje«. Ta predlog je bil na 
mladinskem sestanku soglasno sprejet. 
Predavanja naj bi potekala razdeljeno, in 
sicer v dveh grupah.

Prva grupa, ki bi zajela mladino od 15. 
do 18. leta;

1. Podoba mladostne dobe.
2. Kaj morata vedeti fant in dekle o 

sebi?
3. Mladostnik v družini in družbi.
4. Od spočetja do poroda.
5. Značaj in njegovo oblikovanje.
6. Odnosi med fantom in dekletom in 

prva ljubezen.
7. Lepo vedenje.
8. Vi vprašujete — mi odgovarjamo

Druga grupa za mladino nad 18 let:
1. Mladostnik sredi življenja in dela.
2. Kaj morata vedeti fant in dekle o 

sebi?
3. Od spočetja do poroda.
4. Rodi naj se le zaželen otrok.
5. Družina in zakon v socialistični 

družbi.
6. Pogoji srečnega družinskega živ

ljenja.
7. Otrok in družina.
8. Izbira zakonskega tovariša.
9. Kako si bova uredila svoj dom?

10. Vi vprašujete — mi odgovarjamo.
Ker še vsi mladinci ne vedo, kdo je

v novo izvoljenem mladinskem odboru, ob
veščamo, da je predsednik odbora Mirtič 
Dušan, sekretar Sladič Ana, blagajnik Ja- 
količ Marija, ostali odborniki pa so: Ho
čevar Ana, Legvart Jože, Šušteršič Peter, 
Vrhovec Franc, Šimic Marica in Šinkar 
Bojan. V nadzorni odbor so bili izvoljeni: 
Boh Meta, Mirtič Sašo in Majda Brejc.

Mladinke, mladinci, objavljajte svoje 
predloge, probleme in podobno v glasilu 
»Črno na belem«! M. D.

Smolvr »l jubljanskega dnevnika«

Izhajali brez izgube
"Ljubljanski dnevnik« posluje zaradi 

razmeroma nizke naklade še vedno z iz
gubo. To izgubo krijemo s subvencijami od 
zunaj (Okrajni ljudski odbor in Okrajni 
odbor Socialistične zveze) in z denarjem, 
ki ostane v podjetju »Ljudska pravica« od 
družbenih dajatev zato, ker je časopisno 
podjetje.

Številčne primerjave kažejo, da ima 
Dnevnik z ozirom na svoje območje raz
širjenosti za 20 do 40 odstotkov nižje na
klade v primerjavi z zagrebškim »Večer
nim listom«, beograjskimi »Večernimi no
vostmi«, mariborskim »Večerom« in drugi
mi listi te vrste. Naše tržišče torej še ni 
do konca zasičeno. Triletni perspektivni 
plan naše ekonomske enote pa na drugi 
strani kaže, da je moč ob nakladah med 
35.000 in 40.000 poslovati brez izgube.

Splošna smer razvoja jugoslovanskega 
gospodarstva je taka, da smemo pričakova
ti vsako leto manj podpor ali od zunaj ali 
pa v obliki olajšav pri dajatvah družbi. 
Zato so zdaj vsi napori Dnevnikovega ko
lektiva usmerjeni v to:

doseči v čimkrajši dobi povprečno na
klado med 35.000 in 40.000 izvodov dnevno,

se pravi, izhajati brez izgube.
Dnevnik je bil vse do letos »tenak in 

cenen časnik«. Letos smo šli v povečanje 
obsega (skoraj 20 strani dnevnega povpreč
ja) in hkrati podražili mesečno naročnino 
od 400 na 490 dinarjev. Rezultati te podra
žitve so potrdili pravilnost zamisli, da je 
krog odjemalcev za »tenak in cenen« čas
nik vedno manjši in da ljudje rajši kupu
jejo »obširnejši, čeprav dražji časnik«, saj 
ob podražitvi število naročnikov ni padlo, 
medtem ko je ob drugih podobnih podra
žitvah izgubil časopis tudi do 30 odstotkov 
naročnikov. Nasprotno: naklada zadnje
tedne vsak dan počasi, a vztrajno raste.

Poslednji korak na poti do »obširnejše
ga, čeprav dražjega« Dnevnika je uvedba 
nedeljske izdaje, ki jo pripravljamo za No
vo leto 1962. Mnogi Dnevnikovi bralci nam
reč tožijo, da Dnevnika v nedeljo, ko imajo 
največ časa za branje, ni. In morebiti se 
bo marsikdo zdaj rajši naročil na Dnevnik 
prav zato, ker ga bo lahko dobil vsak dan.

Z vsem tem, hkrati pa z neprestanimi 
reklamnimi akcijami — sedanje .jesensko 
žrebanje, še večje žrebanje spomladi 1962, 
druge stalne oblike propagande — je naj
brž moč doseči v letu 1962 povprečno 
dnevno naklado 28.000 izvodov, v letu 
1963 pa za tri ali štiri tisoč preseči nakla
do trideset tisočakov. Tako bi se torej 
Dnevnik leta 1963 približal nakladi, ko bo 
lahko izhajal brez subvencije, z drugimi 
besedami, postal rentabilen.

Seveda terja izpolnitev teh načrtov po
večane napore vsega Dnevnikovega kolek
tiva, zlasti še novo osnovanega prodajnega 
oddelka, ki smo ga ustanovili prav zato, da 
bi načrtno in sistematično skrbel za dvi
ganje naklade našega lista.

Hkrati pa je izpolnitev teh načrtov edi
na pot, ki Dnevnikovemu kolektivu ostane 
— kajti gotovo je, da družbena podpora 
nerentabilnim podjetjem naglo izumira in 
da je v nekaj letih ne moremo pričakovati 
več. Zatorej se ne moremo zanašati na ni
kakršno pomoč od drugod, ampak se mora
mo čimprej postaviti na lastne noge. Upa
mo lahko edino to, da bodo instrumenti, 
ki so za sedaj še takšni, da nam omogočajo 
pokrivanje izgube, ostali takšni vsaj še 
dobri dve leti — da nam bo s tem omogo
čen postopen prehod na rentabilno poslo
vanje.

Dnevnikov kolektiv ni majhen, pa tudi 
šibak ni. Ali smemo reči, da bo zmogel te 
napore, to težko nalogo? Mislim, da sme-
mo' Miloš Mikeln
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O dolgotrajnem tiskanju knjig
V prvi številki našega glasila je tova

riš Šmicberger v članku »Založba in ti
skarna« navedel nekaj primerov dolgotraj
nega tiskanja knjig za Cankarjevo založ
bo. Podatki, ki so navedeni, so seveda toč
ni in jim ne moremo oporekati. Prav tako 
pisec pove, da je treba iskati krivdo tako 
v založbi kakor v tiskarni. K seznamu 
knjig, ki so že dolgo v tisku, dodajam še 
dve: »Kapital« in »Zemlja in vesolje«. 
Prva je v različnih fazah korekture že več 
kot pol leta, druga pa roma iz tiskarne v 
založbo in nazaj že tudi od maja. Krivde 
seveda ne moremo pripisati založbi, ker 
so v ozadju različni vzroki. Verjetno se 
tudi založba ne bo prehudo jezila, če bomo 
ti dve knjigi po odobrenju za tisk še ne
kaj časa »medili«, saj niti ne vemo, v ka
terem času lahko planiramo tisk omenje
nih knjig.

<Jz tiskarne
Vzrokov, da pri nas potrebujemo pet 

ali več mesecev za tiskanje knjig, je več. V 
letošnjem letu je naša tiskarna dotiskala in 
vezala do konca oktobra 97 knjig in brošur, 
v novembru in decembru pa jih še mora 
dokončati 28. Obseg je bil dokaj različen, 
od 2 do 70 pol, v nakladi od 500 do 300.000 
izvodov. V tem številu seveda niso zajete 
publikacije, ki so bile tiskane v ofsetnem 
tisku in v bakrotisku ter periodičen tisk. 
Vsebina je bila po zahtevnosti stavka ali ti
ska v pretežni večini težka. Tako je bilo 11 
matematičnih knjig, 3 knjige s kemičnimi 
formulami, 1 slovar, 10 knjig s težjo znan
stveno vsebino ter barvnimi in enobarvni
mi prilogami, 15 knjig z lažjo znanstveno 
vsebino in prilogami ter 15 knjig, ki so bile 
več ali manj ilustrirane. To je več kot po
lovica, za ostale pa tudi ne moremo reči, 
da so bili samo romani s povsem lahko 
vsebino. Razumljivo je, da je pri takšnem 
asortimentu organizacija dokaj težka zara
di različnega obsega dela v stavnicah, v 
tisku in v vezavi ter povzroči ozko grlo 
enkrat v enem, drugič v drugem oddelku. 
Zato tudi vsako nepopolno naročilo, ki pri
de v tiskarno, povzroča zastoje. Enkrat 
manjka oprema, drugič spremna beseda, 
potem tekst za zavihe ščitnega ovitka, ori
ginali za priloge in podobno. K temu pri
spevajo seveda veliko več tuje založbe, ka-

IZ SOBE ŠTEVILKE 10 POROČAJO: 
NARAŠČAJ STA DOBILA:

Jože Suhar — sina Aleša — 29. X. 1961.
Anton Smrajc — hčerko — 14. XI. 1961 

RODILE SO:
Anica Jazbinšek — hčerko — 21. X. 1961.
Lojzka Pleško — dvojčke: sina Valen

tina in hčerko Alenko — 20. X. 1961.
Vsem čestitamo in želimo veliko veselja 

z otroki!
POROČILA SE JE:

Milena Pibernik, poročena Keber.
Čestitamo!

IZ SOBE ŠTEVILKA 69 POROČAJO:
Milan Šparovec, fotoreporter »Delavske 

enotnosti«, je 29. XI. 1961 dobil hčerke 
Majo! K veselemu dogodku čestitamo dru
žinici!

IZ SOBE ŠTEVILKA 33 POROČAJO:
Naraščaj v družini:
Herman Završnik je dobil 3. XI. 1961 

hčerko Sonjo.
Štefka Vertič je rodila 3. XII. 1961 

hčerko.
Želimo zdrav razvoj potomkam!

kor domača. Ce se sedaj samo za nekaj 
knjig korekture pri naročniku prekomerno 
zavlečejo, potem to nujno povzroča sun
kovito proizvodnjo v raznih oddelkih 
(enkrat preobilica dela, drugič pomanjka
nje). Da se temu v nekaterih oddelkih iz
ognemo, sprejemamo nekoliko več naročil 
in ustvarjamo določeno rezervo vsaj za 
tisk in vezavo, ker si dobre organizacije 
dela in višje storilnosti pri sunkoviti pro
izvodnji ne moremo predstavljati.

Razen v letošnjem letu na splošno knji
ge v tisku nimajo bistvenega zastoja, pač 
pa je čas od oddaje rokopisa do odobritve 
knjige za tisk predolg. To krivdo pa lahko 
delimo med tiskamo in založbo. Ne more
mo zanikati, da je stavljenje, opravljanje 
domače korekture in ostalih korektur pre
dolgotrajno, tega nam ne očitajo samo za
ložbe, temveč nam to povzroča tudi dolo
čene neprilike v tisku in vezavi. V tem 
pogledu bo treba izvesti v tiskarni določe
ne organizacijske spremembe. Tega pa se
veda ne bo mogoče, če nam ne bodo poma
gale založbe. Rokopis je treba oddati kom
pleten ali ga pa vsaj kompletirati še med 
stavljenjem in ne pozneje, ko stavimo že 
druge knjige. Seveda so zopet izjemni pri
meri, ko značaj dela zahteva drugače. Važ
no je, da so rokopisi dovršeni, vsa navo
dila točna in jasna, ker s tem odpadejo vsa 
vprašanja in zastoji v stavljenju, originali 
za priloge, opremo in ilustracije morajo bi
ti pravočasno oddani, skratka, knjiga se 
mora tako po opremi, ilustracijah in stav
ku istočasno pripravljati za tisk.

V letošnjem letu je nastal precejšen za
stoj knjig v tisku v mesecih od maja do 
konca avgusta in krivdo v glavnem pri
pisujejo tiskarni oziroma točneje rečeno 
tehničnemu vodstvu. Lani smo prevzeli v 
tisk za Državno založbo knjigo Ljubljana 
v ilegali, za založbo Bratstvo-jedinstvo 
knjigo Porodica Tibo in za Publicističko 
preduzeče »Jugoslavija« publikacijo Jugo
slavija danas. Omenjena naročila so po
stala godna za tisk v času od januarja do 
pričetka junija. S knjigo Porodica Tibo ni 
bilo posebnih težav, zaradi izrednega ob
sega, večjega formata in delno dvobarvne
ga tiska je zavzela dokajšen del proizvod
nje v tisku. Ljubljana v ilegali se je v 
glavnem po krivdi redakcije pripravljala 
skoraj leto dni za tisk, nazadnje pa je bila 
tiskarna tista, ki je morala knjigo dokon
čati do proslave 20-letnice vstaje v Slove
niji, zavzela pa je v tisku tudi precejšen 
del kapacitet. Najslabše je bilo s publika
cijo »Jugoslavija danas«. S tiskom smo pri
čeli v sredini januarja, za 1. maj je morala 
biti končana v italijanskem jeziku zaradi 
razstave dela v Torinu, do konca junija v 
srbohrvatskem jeziku zaradi 20-letnice 
vstaje v Srbiji, v angleškem jeziku pa do 
sredine avgusta zaradi konference izven- 
blokovskih držav v Beogradu. Verjetno bo 
kdo pripomnil, zakaj pa jemljemo takšna 
naročila. Ce že izvzamemo politično važ
nost dveh naročil, nas je k temu vodilo 
tudi to, da so ta tri naročila zavzela v ti
sku več kapacitet kakor vse knjige za Can
karjevo založbo, ki jih tiskamo v letošnjem 
letu. Prav gotovo bi teh kapacitet ne mogli 
doseči s knjigami.

Mi vemo, da tudi v bodoče ne bo mo
goče tiskati samo knjig. Ce je že dovolj 
rokopisov, pa so stavnice in tudi knjigo
veznica prešibke za takšno proizvodnjo. Zato 
bomo morali segati po zahtevnejših naro
čilih, saj imamo za to tudi sposoben stro
kovni kader, vprašanje je le, če bodo ta 
naročila po obsegu in terminih takšna, da 
bodo omogočala nemoteno tiskanje knjig, 
mi bomo za tem stremeli, če pa bomo 
uspeli, je kajpak veliko vprašanje.

Jože Paradiž

Knjižne novosti Cankarjeve založbe
LIRIKA UPORA (izdano v počastitev dvaj

setletnice ljudske revolucije), miniaturka, izbral 
in uredil Mitja Mejak, ilustriral Vladimir La
kovič, 204 strani, format 7,5 X 10, vezana v per- 
gamoid 600 din, v celo usnje 700 din.

Josip Broz Tito, BORBA ZA MIR IN MED
NARODNO SODELOVANJE, knjiga X, prevedla 
Mojca Močnikova, oprema Jakiča Accetto, 549 
strani, format 14 X 20, vezano v polplatno 1000 din.

Friedrich Engels, RAZVOJ SOCIALIZMA OD 
UTOPIJE DO ZNANOSTI, Mala knjižnica mar- 
ksizma-leninizma, 68 strani, format 14 X 20, bro
širano 200 din.

Arnold Ilauser, SOCIALNA ZGODOVINA 
UMETNOSTI IN LITERATURE, I, prevedla He
lena Menaše, oprema Aleš Šarec, 477 strani, 112 
slik, format 16 X 24, vezana v polplatno 2800 din, 
v celo platno 3200 din.

Avro Manhattan, VATIKAN IN XX. STO
LETJE, prevedla Rapa Šuklje, oprema Tone Bi
tenc, zbirka Bios, 445 strani, format 14 X 20, 
vezana v polplatno 2000 din, v celo platno 2300 
dinarjev, v polusnje 2600 din.

Pavel Nilin, BREZ USMILJENJA, prevedel 
Cene Kopčavar, oprema Branko Simčič, 260 
strani, format 11,5 X 18,5, kartonirano 1200 din.

Mary Renault, KRALJ MORA UMRETI, pre
vedel Viktor Konjar, oprema Nadja Furlan, 
zbirka Nova ljudska knjižnica, 333 strani, for
mat 14 X 20, vezana v polplatno 1600 din, v celo 
platno 1800 din.

J. W. Goethe, PESMI, miniaturka, uredil 
Fran Albreht, prevodi: Fran Albreht, Janko
Glaser, Pavel Golia, Anton Sovre, Dušan Lu
dvik, Lili Novy, Jože Udovič, Josip Vidmar, 
Božo Vodušek, Oton Župančič; portret avtorja 
narisal Boris Batista; 275 strani, format 7,5X10, 
pergamoid 650 din, celo usnje 750 din.

Rabindranath Tagore, PTICE SELIVKE (iz
dano ob stoletnici rojstva), prevedel Alojz Grad
nik, uvodna beseda in opombe Božidar Borko, 
oprema Tone Bitenc, portret avtorja narisal 
Božidar Jakac, zbirka Bela krizantema, 84 stra
ni, format 12 X 18,5, vezana v celo platno 800 din.

Matej Bor, DALJAVE (izdano v počastitev 
dvajsetletnice ljudske revolucije), oprema Bran
ko Simčič, izredna knjiga zbirke Sodobni r.oman, 
415 strani, format 13 X 19,5, vezana v polplatno 
1900 din, v celo platno 2200 din.

Jože Udovič, OGLEDALO SANJ, ilustriral in 
opremil France Mihelič, zbirka Bela krizantema, 
160 strani, format 12 X 18,5, vezana v polplatno 
1000 din, v celo platno 1200 din.

Enzo Bettiza, TRŽAŠKA PRIKAZEN, preve
del Silvester Škerl, oprema Grega Košak, zbirka 
Sodobni roman, 393 strani, format 13 X 19,5, ve
zana v polplatno 2200 din, v celo platno 2400 din, 
v polusnje 2600 din.

Lojz Kraigher, NA ROBU ŽIVLJENJA, ure
dil in opombe napisal Stane Melihar, opremil 
Tone Bitenc, zbirka Bela krizantema, 244 strani, 
format 12 X 18,5, vezana v polplatno 1200 din, v 
celo platno 1400 din.

Metod Mikuž, PREGLED ZGODOVINE NOB 
V SLOVENIJI, II. knjiga, oprema Majda Dobra
vec, 414 strani, 20 strani slikovnih prilog, 2 kar
tografski skici, vezana v polplatno 1650 din, v 
celo platno 1950 din, v polusnje 2150 din.

Nove knjige Cankarjeve založbe. Knjigo
trška pomočnica Jožica Koren urejuje iz

ložbo
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Obratne nezgode so družbeni problem v kolektivu

K članku o priučevanju v klišarni: Tova
riš Jože Privšek, inštruktor vajencev, pri- 
učuje k zahtevnejšemu delu tudi tovariša 

Jožeta Kraljiča in Ivana Denšo

Ekonomska enota klišarne 
in vzgoja kadrov

V prvi številki našega lista je bil pri
občen članek, v katerem je pisec sprego
voril o vprašanju vzgoje in priučitve ka
drov v naši stroki. Ker je to vprašanje pe
reče v vseh ekonomskih enotah, bom raz
ložil, kako se je EE klišarne lotila tega 
problema. Kljub precejšnjemu številu va
jencev, ki so se po osvoboditvi izučili v 
naši stroki s triletno učno dobo po pro
gramu grafične šole, nimamo dovolj ka
drov. Povpraševanje po naših izdelkih za
radi vsesplošnega gospodarskega razvoja v 
naši državi je narekovalo potrebo po novih 
klišarnah in s tem v zvezi še povečalo sti
sko v kadrih. Iz teh razlogov smo se tudi 
mi odločili, da uvedemo hitrejši način iz- 
učevanja oziroma priučevanja za posamez
na delovna mesta, kjer je to možno. Ome
niti moram takoj v začetku, da je priuče- 
vanje po tako imenovanem načinu »po 
fazah« v naši stroki neizvedljivo. To 
pa zato, ker nimamo industrijskega 
načina proizvodnje in mora jedkar 
izjedkati kliše v vseh fazah sam. 
t. j. na obrtniški način. Ni se nam pa zdelo 
potrebno, da kandidat, ki se priučuje, ob
vlada izdelavo več vrst klišejev, ampak 
samo črtnega in raster 25. Učni program 
za priučitev izdelave manj zahtevnega črt
nega klišeja naj bi trajal 6 mesecev, za 
raster kliše pa nadaljnjih 6 mesecev. Na ta 
način pridobimo v obdobju enega leta pri
učenega delavca za izdelavo teh dveh vrst 
klišejev. Smatramo pa, da bi bila tem pri
učenim delavcem potrebna še kakšna teo
retična predavanja, da bi se seznanili z 
materiali, s katerimi delajo. To teoretično 
znanje bi jim koristilo pri nadaljnji iz
obrazbi in jim omogočilo pridobiti zadostno 
znanje za opravljanje strokovnega izpita 
za kvalificiranega delavca. V EE priuču- 
jemo 4 tovariše, ki so pokazali v prvem 
letu priučevanja dober uspeh. S priučitvijo 
omenjenih tovarišev smo omogočili, da se 
lahko mlajši kvalificirani delavci izpopol
njujejo za visoko kvalificirana dela.

Kot smo že omenili, nam dosedanji 
uspeh priučevanja narekuje, da nadalju
jemo s tem načinom hitrejšega pridobiva
nja kadrov glede na potrebe EE.

M. Brumen

Z rastjo našega podjetja postajajo pro
blemi varnosti pri delu pereči. Obratne ne
zgode in poklicna obolenja ter obolenja 
nasploh ne vplivajo kvarno samo na ne
posredno žrtev, marveč imajo negativen 
ekonomski odraz tudi na uspeh kolektiva 
ter gospodarstva kot celote.

Varnostna tehnika si s precejšnjo teža
vo utira pot v kolektivu. V našem pod
jetju smo s to rečjo začeli nekako pred 
štirimi leti z ustanovitvijo komisije za hi- 
giensko-tehnično zaščito za tiskarno. Ta 
komisija pa ne more imeti operativne 
funkcije, marveč je njena vloga predvsem 
vzgojna in svetovalna: da dviga pri članih 
kolektiva čut za varnost pri delu in da 
vpliva na vodstvo podjetja, da se služba 
varnosti pri delu izvaja po sodobnih nače
lih.

Ugotovljeno je, da znajo ljudje v ko
lektivu ceniti dobre delovne pogoje na de
lovnem mestu. Le od zadovoljnih ljudi 
lahko pričakujemo in tudi dosežemo višjo 
storilnost dela. Delavci brez dvoma raje 
delajo v čistih in zdravih delovnih prosto
rih. Nered, nečistost, ropot, prah in slab 
zrak prav gotovo niso zaželeni na delovnih 
mestih.

Vzroke nesreč v našem kolektivu smo 
našli na raznih faktorjih. Največkrat je 
bil vzrok nezgode osebni faktor: pomanj
kanje sposobnosti, kršenje delovne discipli
ne, fizične in psihične napake, bolezni, 
utrujenost, slabi odnosi, skrbi in spori itd.

Človek je na delovnem mestu ob
čutljiv mehanizem, ki ga moramo upo
števati pri organizaciji proizvodnega pro
cesa in varnega dela.

Dokazano je, da so nesreče pri delu in 
poklicne bolezni pogostokrat rezultat 
neurejenih pogojev dela.

Ali v našem kolektivu res ni možno
sti, da bi se stanje nesreč in obolenj pri 
delu popravilo v korist posameznikov in 
družbe? Se posebej glede na rekonstruk
cijo podjetja!

Dejstvo je, da nam nesreče pri delu in 
obolenja v zvezi z delom povzročajo veliko 
gospodarsko škodo.

V letu 1958 smo imeli 24 nezgod, v letu 
1959 21, v letu 1960 17, v letu 1961 za 
9 mesecev 16 nezgod.

Pogostnost nesreč (samo obratne) na 100 
zaposlenih:

V letu 1958 6,9 %, v letu 1959 5,8%, 
v letu 1960 4%, v letu 1961 za 9 mesecev
5,5 %.

Število nezgod na poti na delo in z 
dela, ki se smatrajo kot nezgode pri delu:

V letu 1958 4 hujšega in lažjega značaja, 
v letu 1959 6, v letu 1960 4, v letu 1961 za 
9 mesecev 11 hujšega in lažjega značaja.

Izredno se je povečalo število nezgod 
na poti na delo in z dela, kar je vzrok iz
redno povečanega prometa po naših ce
stah.

Število izgubljenih dni samo zaradi 
obratnih nezgod:

Leta 1958 557 delovnih dni, leta 1959 
546, leta 1960 362, leta 1961 za 9 mesecev 
157 delovnih dni.

Število izgubljenih dni zaradi nezgod 
na poti na delo in z dela:

Leta 1960 za 9 mesecev 35 delovnih dni, 
leta 1961 za 9 mesecev 103 delovne dni.

Skupna izguba delovnih dni zaradi obo
lenj in nezgod pri delu:

Leta 1958 — 4638 del. dni — 4,3 %, leta 
1959 — 4864 del. dni — 4,3%, leta 1960 — 
5010 del. dni — 3,8 %, leta 1961 za 9 mese
cev 4406 del. dni — 4,3 %.

Izguba bruto dohodka zaradi nezgod 
in obolenj:

Leta 1958 — 29,926.000 din, leta 1959 — 
31,265.000 din, leta 1960 — 34,095.000 din, 
leta 1961 za 9 mesecev 38,257.298 din

V gornjih podatkih niso vračunani stro
ški, ki nastanejo pri zdravljenju, zdravi
la itd.

Vprašanja zdravstvene in delovne za
ščite niso samo materialne narave, temveč 
tudi politične, torej v veliki meri dejanje 
človekove zavesti.

Skrb za povečanje produktivnosti dela 
ljudi na noben način ne smemo ločevati 
od ukrepov, ki naj zagotovijo varno delo 
in zdravje naših ljudi v podjetju. Nikoli 
ne smemo imeti pred očmi samo številke 
proizvodnje, ampak tudi človeka, ki pro
izvaja.

Produktivnost dela tudi pada ob slabih 
higienskih pogojih dela.

Poleg navedenega vplivajo na produk
tivnost tudi odnosi med ljudmi, o katerih 
bom govoril v eni prihodnjih številk naše
ga glasila.

Stane Glavač

V minulem mesecu smo se za vedno poslovili 
z dolgoletnim članom našega kolektiva — tova
rišem Janezom Dirjecem.

Tovariš Janez Dirjec je bil rojen 31. maja 
1910 v Gorici. V Gorici se je izučil leta 1928 za 
knjigoveza. Leta 1931 je prišel v Ljubljano. Tu 
ga je zatekla vojna in mobilizacija. Bil je v ujet
ništvu od leta 1941 do septembra 1945.

Po osvoboditvi oziroma po vrnitvi domov si 
je ustvaril lastni dom in se zaposlil v Ljudski 
pravici v oktobru 1945. Bil je dober strokovnjak, 
ki je znal posredovati svoje znanje mlajšim. Iz
volili smo ga tudi za člana delavskega sveta in 
upravnega odbora, kjer je vselej bil dejaven.
Zaupano mu nalogo, izučevanje novih knjigove- 
ških kadrov in poučevanje mladih kvalificiranih 
delavcev, je vestno izpolnjeval. Le-tem pa ni 
nudil samo strokovnega napredka, temveč jih je 
vzgajal tudi v naprednem tovariškem duhu.

Tovariš Dirjec ni bil samo dober strokovnjak, 
bil je zelo dober tovariš in zato priljubljen v 
kolektivu tiskarne.

Tembolj je nenadna izguba dragega sodelavca 
prizadela ves kolektiv. JANEZ DIRJEC
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Zadnjič smo obljubili posnetek iz bifeja! Fotoreporter je zamudil priložnost, da bi 
ovekovečil »normalni« živžav, kajti navadno je v bifeju več gostov

Varčevanje za letni oddih
Na sestanku sindikalnega izvršnega od

bora je bilo večkrat govora o letnem od
dihu delovnega človeka našega podjetja, 
naj' si bo to v našem domu pri Izoli ali 
kje drugje. Letni oddih ni samo zabava ali 
ugodje, ampak je postal že nujnost za 
delovnega človeka. Okrepiti si mora zdrav
je in si nabrati novih moči, a za tak od
dih pa mora imeti potrebna denarna sred
stva.

V našem domu pri Izoli je znašal dnev
ni penzion za člana kolektiva 450 dinar
jev, za otroke 250 din in za bližnje svojce 
700 dinarjev, to je za zaposleno ženo ali 
moža. Kljub takim nizkim cenam pa v 
desetih dneh precej nanese, posebno pa 
še, če je to 3 ali veččlanska družina. Kako 
torej rešiti finančni problem? Da ne bi 
bilo treba, ko pride čas za oddih, preglo
boko seči v žep?

Mislim, da to ni težko, če se zatečemo 
k varčevanju za letni oddih. Mestna hra
nilnica ljubljanska je lansko leto uvedla 
nov način varčevanja za letni oddih ali 
potovanja. Vsak posameznik, ki vlaga čez 
vse leto neko minimalno vsoto, se mu do 
meseca ali dne nastopa njegovega dopusta 
nabere že lep znesek. Hranilnica mu izda 
posebno hranilno knjižico, v katero vpi
suje mesečne vloge. Glede ostalega tehnič
nega postopka pa velja Pravilnik o hra
nilni službi in Pravilnik o odobren ju oseb
nih posojil. Tukaj bi navedel samo dva 
člena pravilnika o namenskem varčevanju 
za letni oddih, ki ga je izdala hranilnica 
14. novembra 1960 in je še sedaj v veljavi'.

3. člen se glasi: Oseba, ki želi varče
vati za letni oddih, mora najmanj šest 
mesecev vlagati na posebno knjižico do
ločen znesek prihrankov, ki mu ga hra
nilnica obrestuje po 5 €/o.

4. člen: Po šestih mesecih sme vlagatelj 
prosto razpolagati z vlogo. Hranilnica pa 
se obveže, da mu odobri kratkoročno po
sojilo do dvojnega zneska hranilne vloge, 
vendar največ do dvojnega zneska rednih 
mesečnih prejemkov vlagatelja. Na podla
gi izjave delodajalca, da je vlagatelj kre
ditno sposoben, odobri hranilnica to po
sojilo po 6 %> za dobo 6 mesecev.

To se pravi, da hranilnica izda poso
jilo na hranilno vlogo brez porokov.

Vsekakor pa bi s tem uredili finančni 
problem, kar zadeva poletni oddih.

Bruno Feher

l^ezeroiratto 
za *JDelavski Ulub

Tokrat o klubu v miniaturi
Pa naj sem se mu še tako izmikal, nič 

ni zaleglo, urednik je vztrajal pri svojem, 
da napišem članek o našem klubu. Govoril 
sem mu, ga prepričeval, da bi bilo veliko 
bolj prav, ko bi o klubu pisal nekdo iz ko
lektiva, ki bi povedal, kaj pričakuje in česa 
si želi od Delavskega kluba, kar bi ne
dvomno lahko precej koristilo pri sestav
ljanju programa. On pa, trmast kot je, je 
vztrajal pri svojem: »Napiši članek o 
klubu.«

In hočeš, nočeš sem ga tudi napisal.
Ne o klubu nasploh, o njegovem pro

gramu, pa o težavah, s katerimi se srečuje, 
o vsem tem kdaj pozneje, pač pa o klubu

v ožjem smislu te besede. O tistem klubu, 
ki je odprt vsak ponedeljek, četrtek in so
boto zvečer.

Klub je za zdaj že izrazito družabnega 
značaja. Televizija, tarok, remi, šah in še 
nekatere druge družabne igre, navsezadnje 
tudi bife služijo predvsem razvedrilu. In 
čeprav smo klub odprli komajda pred do
brim mesecem, so se naša pričakovanja 
skoraj v celoti uresničila. Klub je namreč 
že dobil svoje stalne obiskovalce. Večina je 
seveda mladina — to smo nazadnje tudi 
lahko pričakovali — vendar so najbolj 
stalni gostje prav nekateri starejši tovariši 
našega kolektiva. In prepričani smo, da bo 
to število obiskovalcev sčasoma še naraslo 
ter da se bo v klubu začel postopoma ved
no bolj uresničevati tudi drugi del njego
vega namena, seznanjati med seboj člane 
našega podjetja, jih med seboj povezovati 
v trden kolektiv.

Zato sodimo v upravnem odboru Delav
skega kluba, da bi naj klub tudi v prihod
nje obdržal predvsem ta družabnozabavni 
značaj. Ob tem pa, takšni so vsaj naši na
črti, naj bi postopno preraščal v nekoliko 
višjo in bolj organizirano obliko kulturne
ga in družabnozabavnega življenja. Na teh 
večerih naj bi se namreč sčasoma začeli 
pojavljati tudi posebni programi. Ali ne bi 
bilo na primer moč izvesti v okviru klub
skega večera enkrat na mesec, da bi pred
stavniki samoupravnih organov, upravnega 
vodstva in predstavniki družbeno-politič- 
nih organizacij v našem podjetju odgovar
jali na vprašanja članov našega kolektiva? 
Morda bi lahko začeli razmišljati tudi o 
tem, da bi bil enkrat na mesec klubski ve
čer rezerviran za mladinski ples, da bi v 
klubske večere prenesli tudi nekatera zani
miva poljudnoznanstvena predavanja. Za 
mladino in otroke članov našega kolektiva 
program ozkih filmov. Klubske večere pa 
bi po našem mnenju morali izrabiti tudi 
organi samoupravljanja, sindikat, mladin
ska organizacija in osnovna organizacija 
ZK kot zelo primerno obliko, da na polju
den in privlačen način seznanjajo člane 
našega kolektiva z najbolj aktualnimi 
vprašanji v podjetju, a tudi v neposred
nem okolju.

Vse to in še nekatere druge stvari so 
načrti našega kluba v miniaturi. In v 
upravnem odboru mislimo, da ne bo več 
dolgo treba govoriti samo o načrtih.

Bojan Samarin


